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SAMOR Z ĄD

LXXIII sesja rady miasta 
13 marca odbyła się LXXIII nadzwyczajna sesja rady miasta, podczas której rad-
ni jednogłośnie przyjęli uchwałę w sprawie przystąpienia Józefowa do związku 
powiatowo-gminnego „Otwockie Przewozy Gminno-Powiatowe”. To poważny 
krok w stronę rozwiązania problemów komunikacyjnych mieszkańców.

O korzyściach płynących z przystą-
pienia do związku mówił obecny na se-
sji wicestarosta otwocki Paweł Zawada. 
– Po 2020 roku wielu przewoźników zakoń-
czyło  działalność  z  uwagi  na  COVID-19. 
Powstał  wówczas  problem  dotyczący  tego, 
jak zapewnić mieszkańcom dojazd do pracy. 
Stąd pomysł, by organizatorem siatki komu-
nikacyjnej był związek powiatowo-gminny. 
Daje to możliwość pozyskiwania środków ze-
wnętrznych z Funduszu rozwoju przewozów 
autobusowych,  co pokrywa nawet 90 proc. 
kosztów obsługi linii. Samorządy płacą po-
zostałą część – według liczby tzw. wozokilo-
metrów, które autobusy pokonują na terenie 
miasta czy gminy – przekonywał wicesta-
rosta.
Radni zgodzili się jednogłośnie (13 rad-

nych za, przy dwóch nieobecnych), by Jó-
zefów przystąpił do związku. W ramach 
współpracy między samorządami podej-
mowane będą takie działania, jak plano-
wanie rozwoju transportu, zarządzanie 
istniejącymi liniami oraz tworzenie no-
wych połączeń komunikacji zbiorowej 
na obszarze powiatu oraz gmin będących 
jego członkami. 

Zmiany w budżecie na rok 2024
Podczas sesji rada uaktualniła także 

zapisy uchwały budżetowej na rok 2024. 
Zmianie uległ plan dochodów – ogółem 
wszystkim z informacjami o ostatecznej 
kwocie części oświatowej subwencji ogól-
nej i części rozwojowej subwencji ogólnej 
na 2024 rok oraz weryfikacją danych w SIO 
(System Informacji Oświatowej). 
Zmiany w zakresie planowanych wydat-

ków wynoszą ogółem 4 788 929 zł. Dotyczy 
to m.in.:
–  zwiększenia o 215 000 zł wydatków na po-
wiatowo-gminne przewozy pasażerskie,

–  zwiększenia o 4 573 929 zł planów finanso-
wych placówek oświatowych w związku 
ze wzrostem wynagrodzenia nauczycieli 
od 1 stycznia 2024 roku, w tym:

 Szkoła Podstawowa nr 1 – 1 141 637 zł,
 Szkoła Podstawowa nr 2 – 1 279 162 zł,
 Szkoła Podstawowa nr 3 – 1 634 650 zł,
 Miejskie Przedszkole nr 2 – 353 515 zł,
 Miejskie Przedszkole nr 1 – 164 965 zł.
O 40 000 zł zwiększono także wydatki 

majątkowe. Dotyczy to dofinansowania 
zakupu pojazdu oznakowanego w wersji te-
renowej o specjalnej specyfikacji technicz-

nej, wyposażonego w mobilny pyłomierz 
do kontrolowania jakości powietrza oraz 
zakupu dwóch pojazdów terenowych typu 
ATV wraz z wyposażeniem dla Komendy 
Powiatowej Policji w Otwocku. 
Uchwała w sprawie zmian w budżecie zo-

stała przyjęta przez radnych jednogłośnie.

Program opieki nad zwierzętami
Również jednogłośnie radni przyjęli 

uchwałę w sprawie Programu opieki nad 
zwierzętami bezdomnymi na rok 2024. Taki 
program rada przyjmuje co roku zgodnie 
z ustawą o ochronie zwierząt. Program, tak 
jak w latach ubiegłych, obejmuje realizację 
takich zadań, jak:
– zapewnienie bezdomnym zwierzętom 
miejsc w schronisku dla zwierząt,

–  opieka nad wolno żyjącymi kotami, 
w tym ich dokarmianie,

–  odławianie bezdomnych zwierząt,
– obligatoryjna sterylizacja albo kastracja 
zwierząt w schroniskach dla zwierząt,

– poszukiwanie właścicieli dla bezdom-
nych zwierząt,

–  usypianie ślepych miotów,
–  wskazywanie gospodarstw rolnych 
w celu zapewnienia miejsc zwierzętom 
gospodarskim,

–  zapewnianie całodobowej opieki wetery-
naryjnej w przypadkach zdarzeń drogo-
wych z udziałem zwierząt.
Wysokość środków finansowych zare-

zerwowanych w budżecie miasta Józefowa 
i przeznaczonych na realizację programu 
w 2024 roku wynosi 75 000 zł. SAW

Ekspresowym autobusem do Metra Imielin
Od 28 marca ulicą Nadwiślańską kursuje autobus do stacji metra Imielin na war-

szawskim Ursynowie. Na terenie naszego miasta zatrzymuje się na ośmiu przystan-
kach: Górki, Drogowców, Wyszyńskiego, Świdry Małe, Polna, Nowa Wieś, Podleśna 
i Ks. Malinowskiego. Kolejny przystanek to już Metro Imielin. 
Według rozkładu z przystanku Ks. Malinowskiego do Metra Imielin będzie można 

dojechać w 20 minut, choć w praktyce w godzinach szczytu podróż może się nieco 
wydłużyć. 
Jednorazowy bilet z Józefowa do końca trasy kosztuje 5 zł, bilet miesięczny – 120 zł 

(ulgowy dla uczniów – 61,20 zł). Przewidziane są również inne ustawowe zniżki.
Linia kursuje wyłącznie w dni robocze. Wszystkie przystanki w Józefowie są typu 

„na żądanie”. 
– O taki autobus – jadący w trybie pospiesznym trasą S2 do metra – prosili mieszkańcy. 

To również odpowiedź na apele mieszkańców Górek o lepsze połączenie komunikacyjne. 
Przystąpienie Józefowa do wspólnej linii powiatowej ma także na celu stworzenie alterna-
tywy dla podróży koleją i wzdłuż torów. Zbliżająca się modernizacja linii kolejowej będzie 
zapewne wiązała się z utrudnieniami w kursowaniu pociągów i korkami na Sikorskiego 
i Piłsudskiego – podkreśla burmistrz Marek Banaszek.
Nową linię obsługuje firma J.Wołoszka, która świadczy już podobne usługi na in-

nych trasach w ramach związku powiatowo-gminnego Otwockie Przewozy Gminno-
-Powiatowe. 

Przedstawiony rozkład jazdy obowiązuje do 31 grudnia 2024 r. 
Dostępny także w aktualnościach na stronie jozefow.pl

Program opieki nad zwierzętami 
bezdomnymi na rok 2024
Zgłoszenia od mieszkańców o bez-

domnych zwierzętach od poniedział-
ku do piątku przyjmuje straż miejska, 
a w soboty i niedziele policja. Odławia-
ne zwierzęta są przewożone do:
• schroniska w Celestynowie przy 
ul. Prostej 3, prowadzonego przez To-
warzystwo Opieki nad Zwierzętami 
w Polsce,

• w przypadku koniecznego leczenia 
do lekarza weterynarii Tomasza Ba-
czyńskiego, prowadzącego gabinet 
weterynaryjny w Celestynowie przy 
ul. Laskowskiej 40, który zapewnia 
całodobową opiekę weterynaryjną 
także zwierzętom poszkodowanym 
w zdarzeniach drogowych.
Informacje o zwierzętach bezdom-

nych wyłapanych lub znalezionych 
umieszczane są na stronie internetowej 
Urzędu Miasta Józefowa www.jozefow.
pl i na profilu urzędu na Facebooku.
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W NA SZ YM MIEŚCIE

Burmistrz Miasta Józefowa zawiadamia, że rozpoczęto dodatkowy nabór 
wniosków o dofinansowanie do wymiany źródeł ciepła na paliwo stałe.

Ekspres: Osieck-Józefów-Warszawa 
Godz. przyjazdu na przystanki w Józefowie na trasie 801
Górki (na wys. skrętu do Otwocka): 5.13, 6.13, 6.43, 7.28, 7.58, 8.53, 
9.48, 11.18, 12.33, 13.53, 14.38, 15.18, 16.08, 16.48, 17.23, 17.58, 18.43, 
19.23, 20.48, 22.08.
Drogowców: 5.14, 6.14, 6.44, 7.29, 7.59, 8.54, 9.49, 11.19, 12.34, 13.54. 
14.39, 15.19, 16.09, 16.49, 17.24, 17.59, 18.44, 19.24, 20.49, 22.09.
Wyszyńskiego: 5.15, 6.15, 6.45, 7.30, 8.00, 8.55, 9.50, 11.20, 12.35, 
13.55, 14.40, 15.20, 16.10, 16.50, 17.25, 18.00, 18.45, 19.25, 20.50, 22.10.
Świdry Małe: 5.16, 6.16, 6.46, 7.32, 8.02, 8.57, 9.51, 11.21, 12.36, 
13.56, 14.41, 15.22, 16.11, 16.51, 17.26, 18.01, 18.46, 19.26, 20.51, 22.11.
Polna: 5.17, 6.17, 6.47, 7.34, 8.04, 8.59, 9.52, 11.22, 12.37, 13.57, 14.42, 
15.24, 16.12, 16.52, 17.27, 18.02, 18.47, 19.27, 20.52, 22.12. 
Nowa Wieś: 5.18, 6.18, 6.48, 7.36, 8.06, 9.01, 9.53, 11.23, 12.38, 13.58, 
14.43, 15.26, 16.13, 16.53, 17.28, 18.03, 18.48, 19.28, 20.53, 22.13.
Podleśna: 5.19, 6.19, 6.49, 7.38, 8.08, 9.03, 9.54, 11.24, 12.39, 13.59, 
14.44, 15.28, 16.14, 16.54, 17.29, 18.04, 18.49, 19.29, 20.54, 22.14.
Ks. Malinowskiego: 5.20, 6.20, 6.50, 7.40, 8.10, 9.05, 9.55, 11.25, 
12.40, 14.00, 14.45, 15.30, 16.15, 16.55, 17.30, 18.05, 18.50, 19.30, 
20.55, 22.15.

Godz. przyjazdu do Warszawy 
Metro lmielin: 5.40, 6.40, 7.10, 8.00, 8.30, 9.25, 10.15, 11.45, 13.00, 
14.20, 15.05, 15.50, 16.35, 17.15, 17.50, 18.25, 19.10, 19.50, 21.15, 22.35.

Ekspres: Warszawa-Józefów-Osieck
Godz. odjazdu z przystanku Warszawa Metro lmielin:
5.45, 6.45, 7.25, 8.10, 8.40, 9.30, 10.20, 11.50, 13.10, 14.30, 15.15, 
16.00, 16.45, 17.25, 17.55, 18.35, 19.20, 19.55, 21.20, 22.40.

Godz. przyjazdu z Warszawy do Józefowie na trasie 801
Ks. Malinowskiego: 6.05, 7.05, 7.45, 8.30, 9.00, 9.50, 10.40, 12.10, 
13.30, 14.50, 15.35, 16.20, 17.05, 17.45, 18.15, 18.55, 19.40, 20.15, 
21.40, 23.00.
Podleśna: 6.06, 7.06, 7.46, 8.31, 9.01, 9.51, 10.41, 12.11, 13.31, 14.52, 
15.37, 16.21, 17.06, 17.46, 18.16, 18.56, 19.41, 20.16, 21.41, 23.01.
Nowa Wieś: 6.07, 7.07, 7.47, 8.32, 9.02, 9.52, 10.42, 12.12, 13.32, 14.54, 
15.39, 16.22, 17.07, 17.47, 18.17, 18.57, 19.42, 20.17, 21.42, 23.02.
Polna: 6.08, 7.08, 7.48, 8.33, 9.03, 9.53, 10.43, 12.13, 13.33, 14.56, 
15.41, 16.23, 17.08, 17.48, 18.18, 18.58, 19.43, 20.18, 21.43, 23.03.
Świdry Małe: 6.09, 7.09, 7.49, 8.34, 9.04, 9.54, 10.44, 12.14, 13.34, 
14.58, 15.43, 16.24, 17.09, 17.49, 18.19, 18.59, 19.44, 20.19, 21.44, 23.04.
Wyszyńskiego: 6.10, 7.10, 7.50, 8.35, 9.05, 9.55, 10.45, 12.15, 13.35, 
15.00, 15.45, 16.25, 17.10, 17.50, 18.20, 19.00, 19.45, 20.20, 21.45, 23.05.
Drogowców: 6.11, 7.11, 7.51, 8.36, 9.06, 9.56, 10.46, 12.16, 13.36, 
15.01, 15.46, 16.26, 17.11, 17.51, 18.21, 19.01, 19.46, 20.21, 21.46, 23.06.
Górki (na wysokości skrętu do Otwocka): 6.12, 7.12, 7.52, 8.37, 
9.07, 9.57, 10.47, 12.17, 13.37, 15.02, 15.47, 16.27, 17.12, 17.52, 18.22, 
19.02, 19.47, 20.22, 21.47, 23.07.

Nie zwlekaj, złóż wniosek, podpisz umowę, zrealizuj inwestycję i otrzymaj dofinansowanie! 

Do 6000 zł na wymianę pieca 
Termin składania wniosków – do wy-

czerpania środków, nie później jednak niż 
do 30 czerwca 2024 roku. Program pozwala 
na uzyskanie dofinansowania do zakupu 
i montażu jako źródeł ogrzewania mniej 
emisyjnych urządzeń:
– pompy ciepła,
– kotła gazowego lub olejowego,
– ogrzewania elektrycznego,
– kotła opalanego biomasą zgodnego 

z obecnie wymaganymi standardami.
Kwota dotacji uzależniona jest od rodza-

ju planowanego do zamontowania źródła 
ciepła oraz rodzaju budynku, w jakim ta 
inwestycja jest planowana. Maksymalna 
kwota dotacji do inwestycji wynosi 6000 zł.
Obecnie obowiązujący regulamin umoż-

liwia uzyskanie dofinansowania także 
właścicielom budynków wielorodzinnych 
bądź lokali w tych budynkach, a także wła-
ścicielom innych budynków ogrzewanych, 
w których zainstalowane jest źródło ciepła 
na paliwo stałe. 
Składając wniosek o dofinansowanie 

z programu gminnego właściciele jednoro-
dzinnych budynków mieszkalnych mogą 
starać się jednocześnie o dofinansowanie 
z programu rządowego „Czyste powietrze”, 

a uzupełnieniem powyższych instrumen-
tów może być ulga termomodernizacyjna, 
pozwalająca na odliczenie od dochodu tych 
kosztów poniesionych na inwestycje, które 
nie podlegały dofinansowaniu.
Przy procedurze rozpatrywania złożo-

nej dokumentacji brana jest pod uwagę 
kolejność składanych wniosków o dofi-
nansowanie.
Pamiętaj! W przypadku zakupu i monta-

żu nowego źródła ciepła kosztami branymi 
pod uwagę są jedynie te koszty, które zosta-
ły poniesione po pozytywnym rozpatrzeniu 
wniosku o dofinansowanie i podpisaniu 
umowy o dotację. Zwróć uwagę na termin 
wystawienia faktury przez wykonawcę.
Zgodnie z treścią uchwały antysmogo-

wej kotły niespełniające wymagań dla klas 
3, 4 lub 5 według normy PN-EN 303-5:2012 
nie mogą być użytkowane od 1 stycznia 
2023 r. Powyższy obowiązek dotyczy tak-
że właścicieli kominków lub pieców wol-
nostojących, niespełniających wymagań 
wskazanych w uchwale antysmogowej bez 
względu na to, czy są użytkowane, czy sta-
nowią funkcję rekreacyjną – muszą zostać 
dostosowane do określonych wymagań lub 
zlikwidowane.

Formalności
Wnioski o udzielenie dofinansowania 

przyjmowane są od 5 kwietnia do wyczer-
pania środków na ten cel, jednak nie póź-
niej niż do 30 czerwca 2024 r.
Więcej informacji: 
Maciej Bogusz, m.bogusz@jozefow.pl, 

tel. 22 778 11 82, +48 789 036 769.
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SAMOR Z ĄD

Rada konsultacyjno-społeczna

To była niełatwa pięciolatka
– Pięć lat ósmej kadencji samorządu upły-

nęło pod znakiem zaskakujących wydarzeń 
i zmian. Już na początku kadencji gwałtownie 
podskoczyły ceny odbioru odpadów. Dotych-
czasowy odbiorca zagroził zaprzestaniem re-
alizowania umowy i miasto stanęło przed ko-
niecznością podpisania niemal z dnia na dzień 
nowych umów, na nowych warunkach. 
Rok 2020 przyniósł nieznane dotąt zagro-

żenie, jakim był COVID-19. Cały świat mierzył 
się z niebezpieczeństwem, którego skalę trud-
no było wówczas ocenić. Trzeba było dostoso-
wywać się do kolejnych obostrzeń, nie zapo-
minając o konieczności zadbania o zdrowie 
mieszkańców i zaopiekowania się osobami 
najbardziej potrzebującymi. 
Wkrótce potem trzeba było zmierzyć się ze 

skutkami pandemii. Jednym z nich były gwał-
towne podwyżki cen. Miasto starało się reali-
zować zaplanowane zadania, jednak kolejne 
inwestycje opóźniały się, gdyż do rozpisywa-
nych przetargów nie przystępowali oferenci.
Dwa lata temu rozpoczęła się trwająca do 

dziś tragedia tuż za naszą granicą. Gdy Ro-
sja wkroczyła na teren Ukrainy, miliony osób 
uciekających przed wojną ruszyły na zachód. 
Setki z nich znalazły tymczasowe schronienie 

w zorganizowanym w hali Szkoły Podstawo-
wej nr 2 przy ul. Sienkiewicza „Przystanku 
Józefów”. Przez szereg tygodni wielu pracow-
ników urzędu miasta zaangażowana była 
w pomoc uchodźcom.
Tymczasem na mocy ustaw poprzednie-

go rządu wpływy z budżetu państwa zostały 
zmniejszone o 61 milionów złotych. Pomimo 
tarcz i dodatków w kwocie 13 milionów, łączny 
bilans był ujemny. Nie zahamowało to bynaj-
mniej rozwoju naszego miasta, a jedynie skła-
niało do jeszcze większej skrupulatności przy 
analizowaniu zasadności każdego wydatku 
– relacjonował burmistrz Banaszek. 
Oprócz zmagania się z trudnościami 

w tym czasie, burmistrz wskazał też suk-
cesy. – Najbardziej widocznymi i okazałymi 
dokonaniami są remonty zabytkowych budyn-
ków – Willi Balbinów oraz Willi Frankówki. 
Kolejnym osiągnięciem zauważonym również 
w rankingach, ale przede wszystkim, miej-
my nadzieję, najbardziej docenionym przez 
mieszkańców, jest podniesienie standardu 
zasobu mieszkaniowego Józefowa. Budowa 
nowych budynków komunalnych pozwoliła 
zapewnić lokale o godnym standardzie józefo-
wianom, którzy dotąd mieszkali w budynkach 
nieekonomicznych, nieekologicznych, nadają-

cych się jedynie do rozbiórki. 
Ostatnie miesiące kadencji to także dwa 

korzystne dla miasta wyroki sądowe. Wygra-
ne procesy przyniosły zasilenie budżetu od-
szkodowaniami. Ponad 10 milionów wpłynęło 
na konto Józefowa pod koniec ubiegłego roku, 
a na ponad 14,5 miliona czekamy obecnie.

Wychodzimy naprzeciw 
potrzebom mieszkańców
Dokładamy starań, aby wychodzić na-

przeciw potrzebom mieszkańców. Przed nami 
olbrzymia inwestycja kolejowa, która wiązać 
się będzie z szeregiem utrudnień. W związku 
z tym już w tej chwili miasto planuje reorgani-
zację ruchu drogowego, aby stał się on bardziej 
drożny i bezpieczny. Komunikacja ze stolicą 
jest dla mieszkańców Józefowa sprawą nie-
zwykle istotną. Ruszyła szybka linia autobu-
sowa do stacji metra Imielin z przystankami 
na ul. Nadwiślańskiej. Wzdłuż torów negocjo-
wane jest z zarządem transportu miejskiego 
wydłużenie trasy autobusu 521, który obecnie 
dojeżdża tylko do Falenicy. 

Pomysły mieszkańców źródłem 
inspiracji dla pracy samorządu
Następnie uczestnicy rady przedsta-

wiali swoje postulaty. Dotyczyły one m.in. 
tego, aby na ulicach Józefowa nie zalegały 
worki z odpadami zielonymi, ustawiane 
długo przed terminem odbioru.
Emeryci chcieliby, żeby ich siedziba zo-

stała przeniesiona na parter lub żeby zmie-
niono sterowanie windy w Willi Franków-
ce, ponieważ obecne jest dla seniorów zbyt 
kłopotliwe.

14 marca w sali obrad RM odbyła się rada konsultacyjno-społeczna. Przed 
wysłuchaniem uwag i propozycji dotyczących dalszego rozwoju miasta bur-
mistrz Marek Banaszek w towarzystwie wiceburmistrza Piotra Gąszcza oraz 
przewodniczącego rady miasta Mariusza Batorskiego podsumował kończącą 
się kadencję.

Wyniki wyborów samorządowych
Państwowa Komisja Wyborcza opubli-

kowała wyniki wyborów samorządowych, 
które odbyły się 7 kwietnia. 
Na Burmistrza Miasta Józefowa miesz-

kańcy wybrali ponownie Marka Banaszka, 
który uzyskał 59,96% poparcia (5451 głosów).
Mandaty do Rady Miasta Józefowa w po-

szczególnych okręgach uzyskali:
–  Paweł Kołodziej (Koalicja dla Józefowa) 
– 56,2% (399 głosów),

–  Mariusz Batorski (Dla Miasta) – 41,85% 
(262 głosy),

–  Michał Madejak (Koalicja dla Józefowa) 
– 44,42% (219 głosów),

–  Paweł Sędek (Mieszkańcy dla Józefowa) 
– 42,27% (282 głosy),

–  Urszula Zielińska (Dla Miasta) – 49,66% 
(288 głosów),

–  Mirosław Sierpiński (Koalicja dla Józefo-
wa) – 55,17% (331 głosów),

–  Jakub Bajtler (Dla Miasta) – 55,87% (314 gło-
sów),

–  Damian Podolski (Dla Miasta) (Koalicja dla 
Józefowa) – 63,17% (295 głosów),

–  Anna Masik (Dla Miasta) – 52,13% (404 głosy),
–  Adrian Jaworski (Mieszkańcy dla Józefo-
wa) – 34,66% (262 głosy),

–  Barbara Kaczorek – 43,14 % (242 głosy),
–  Izabela Szczeblewska (Dla Miasta) 
– 51,54% (234 głosy),

–  Aleksander Horbik (Koalicja dla Józefowa) 
– 57% (285 głosów),

–  Grzegorz Kruk (Dla Miasta) – 39,52% (215 
głosów),

–  Edyta Orzechowska (Dla Miasta) – 41,13% 
(320 głosów).

 
Z okręgu nr 3 (Józefów) mandat do Rady 

Powiatu Otwockiego uzyskali:
–   Mateusz Rojek (PiS) – 16,65% (1519 głosów),

–  Bogumiła Więckowska (Koalicja Obywa-
telska) – 15,39% (1404 głosy),

–  Kinga Błaszczyk (Trzecia Droga Polska 
2050 Szymona Hołowni – PSL) – 7,73% 
(705 głosów),

–  Andrzej Wojtyra (Koalicja Obywatelska) 
– 6,39% (583 głosy).

Wyniki wyborów do Sejmiku Wojewódz-
twa Mazowieckiego:
–  KW Prawo i Sprawiedliwość (33,16% gło-
sów) – 21 mandatów,

–  KKW Koalicja Obywatelska (31,52% gło-
sów) – 20 mandatów,

–  KKW Trzecia Droga PSL – PL2050 Szymona 
Hołowni (16,54% głosów) – 8 mandatów,

–  KKW Lewica (6,94% głosów) – 1 mandat,
–  KWW Konfederacja i Bezpartyjni Samo-
rządowcy (6,84% głosów) – 1 mandat.
Frekwencja w Polsce była na poziomie 

51,94%, w województwie mazowieckim 
– 56,99%, w powiecie otwockim – 61,04%, 
w Józefowie – 59,83%.
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Jak co miesiąc operatorzy miejskiego 
monitoringu nie narzekają na brak zajęć. 
W minionym okresie sporządzili nagrania 
z 13 zdarzeń, z których 11 zostało przeka-
zanych policji (dotyczących m.in. kradzie-
ży, uszkodzeń mienia, a także bójki nielet-
nich), dwa zapisy trafiły do urzędu miasta. 
Upomniano także 67 osób. 
Jednym z ważniejszych zadań operato-

rów, poza zwracaniem uwagi na bezpie-
czeństwo mieszkańców, jest kontrola par-
kowania, a w szczególności wyłapywanie 
aktów rażącego łamania przepisów z tym 
związanych. Do najczęstszych przewinień 
kierowców należy parkowanie na chod-
nikach czy ciągach pieszo-rowerowych, 
w zatokach autobusowych i na pasach 
zieleni. W sumie w minionym okresie 
strażnicy miejscy odnotowali ponad 20 
interwencji związanych z niewłaściwym 
parkowaniem. 
– Gdy zauważymy kierowcę wysiadają-

cego z tak zaparkowanego samochodu, to za 
pomocą powiadamiania głosowego natych-
miast upominamy go, by przestawił auto 
i w większości przypadków to skutkuje. Bar-

dzo rzadko się zdarza, by kierujący nie zasto-
sował się do naszych poleceń – mówi Adam, 
jeden z operatorów monitoringu. 
Przewinień związanych z parkowa-

niem w niedozwolonych miejscach w więk-
szości dopuszczają się tzw. przyjezdni, 
jednak często i miejscowym kierowcom 
zdarza się źle parkować. Właściciele nie-
właściwie zaparkowanych pojazdów na te-
renie Józefowa mogą spodziewać się kon-
sekwencji w postaci mandatu.
Na koniec pragniemy zdementować fał-

szywe informacje na temat monitoringu, 
które pojawiły się na jednym ze znanych 
portali społecznościowych – Nie jest praw-
dą, że operatorzy monitoringu miejskiego 
w Józefowie pracują tylko w określonych go-
dzinach – mówi komendant straży miej-
skiej Dariusz Sadoch. – Nasi operatorzy 
pracują 24 godziny na dobę przez siedem dni 
w tygodniu i tylko nieoczekiwana komplika-
cja w postaci zwolnień lekarskich czy innej 
absencji może zaburzyć ten tryb pracy. Jedy-
nie strażnicy pracują w systemie dwuzmia-
nowym, w godzinach od 7.00 do 22.00.
 Tekst i foto: WS

Raport z działań straży miejskiej 

Nie parkujmy byle gdzie!
W ciągu miesiąca, do 15 marca funkcjonariusze straży miejskiej w Józefowie 
interweniowali aż 140 razy. Podobnie jak miesiąc wcześniej najwięcej działań 
związanych było ze zwierzętami, bo aż 54, w tym 28 dotyczyło zwierząt dzikich. 
Ochrona środowiska i gospodarka odpadami to 18 interwencji, natomiast sie-
dem związanych było z zakłócaniem porządku publicznego i spokoju. W tym 
okresie strażnicy ukarali mandatami 12 osób na łączną sumę 1300 zł. Z ulic mia-
sta usunięto także kolejnych pięć pozostawionych lub porzuconych pojazdów.

W NA SZ YM MIEŚCIE

4 Jeden z obecnych mieszkańców postu-
lował o rozliczenie omawianych na daw-
niejszych radach konsultacyjnych strategii 
rozwoju miasta.
Pytania związane z bezpieczeństwem 

dotyczyły ewentualnej możliwości uru-
chomienia hostelu dla policjantów, a także 
zwiększenia obsady monitoringu miejskie-
go. Były też postulaty o zwiększenie liczby 
patroli przy Willi Frankówce.
Poruszono też problem gęstego zabu-

dowywania małych działek z jednoczesną 
wycinką drzew. Zwrócono uwagę na pro-
blem samochodów parkujących na ulicy 
wzdłuż posesji, na których pojawiają się 
budynki deweloperskie. 
Burmistrz odniósł się do tego następu-

jąco: Gęsta zabudowa na małych działkach 
to nie tylko kwestia warunków zabudowy, 

ale niewłaściwego interpretowania i wy-
korzystywania dawnych zapisów. Zweryfi-
kowaliśmy wymóg dotyczący liczby miejsc 
postojowych przypadających na jeden lokal 
mieszkalny. W tej chwili wymagane jest za-
pewnienie dwóch miejsc postojowych na każ-
dy lokal mieszkalny, a nie jednego na budynek 
mieszkalny, jak dawniej. 
Jeśli chodzi o wycinanie drzew, należy pa-

miętać, że przepisy niezależne od samorządu 
pozwalają na usuwanie drzew z działek pry-
watnych bez zgody urzędu. Wystarczy jedynie 
zgłoszenie i o ile wycinka nie jest związana 
z działalnością gospodarczą, to osoba fizyczna 
może usuwać drzewa ze swojej posesji. Przy 
czym w przypadku drzew o obwodzie w zależ-
ności od gatunku poniżej 50 lub 80 cm nie tylko 
nie jest wymagana zgoda, nawet nie trzeba 
tego zgłaszać. W ciągu roku mieszkańcy Józe-

fowa wycinają na cele niezwiązane z działal-
nością gospodarczą około 2000 drzew.
Jeden z mieszkańców apelował o więk-

szą liczbę tego rodzaju konsultacji z miesz-
kańcami. – Im więcej okazji do tego, żeby 
miasto słuchało pomysłów i uwag ze strony 
mieszkańców, tym więcej inspiracji będzie 
miał samorząd dla dalszych działań – argu-
mentował.
Podczas dyskusji władze miasta ujaw-

niły również plany inwestycji, które są już 
realizowane, lub mają się rozpocząć lada 
moment. Planowane w najbliższym cza-
sie innowacje, które mogą zainteresować 
mieszkańców, to między innymi rowery 
miejskie czy książkomaty, które mają po-
jawić się w momencie, gdy biblioteka miej-
ska przeniesie się do nowej siedziby z kul-
turotece. KM
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Miejskie Przedszkole nr 1 mieści się 
obecnie w kilkudziesięcioletnim budynku 
przy ul. Sobieskiego. To dawny dom jedno-
rodzinny, dzisiaj ledwo mieszczący swoich 
wychowanków. Dlatego rada miasta pod-
jęła decyzję o konieczności wybudowania 
nowej siedziby dla józefowskich przedszko-
laków. Na zlecenie miasta projekt nowego 
przedszkola wykonała firma Regio, archi-
tekt Piotr Czyżewski. Pod koniec marca 
burmistrz Marek Banaszek podpisał umo-
wę na budowę nowej siedziby przedszkola. 
Wykonawcą będzie Firma Budowlana Woj-
ciech Chełchowski Barbara Chełchowska 
S.C. Firma wykonywała wcześniej dla mia-
sta takie inwestycje, jak budynki oczysz-
czalni czy PSZOK. Wartość kontraktu na 
roboty budowalne to 19 483 200 zł brutto, 
a część finansowania udało się pozyskać 
z zewnątrz (4 mln zł z budżetu wojewódz-
twa mazowieckiego). 
Wykonawca ma 16 miesięcy na realiza-

cję robót – ich koniec przewidziany jest na 
28 lipca 2025 r. 
Symboliczne „łopatki” rozpoczynające 

budowę przedszkola w Michalinie wbiły 
nasze przedszkolaki już 3 kwietnia. 

Ekologiczne przedszkole 
przyjazne dzieciom 
Budynek przedszkola podzielony będzie 

na dwie części: pięciooddziałowy zespół 
edukacyjny w sumie dla 125 dzieci oraz ze-
spół pomieszczeń wspólnych, jak sala gim-

nastyczna/wielofunkcyjna, stołówka oraz 
kuchnia przedszkolna z pomieszczeniami 
socjalnymi. 
Powierzchnia zabudowy to 1556 m². 

Usytuowanie budynku przedszkola zapla-
nowano w głębi terenu, co zapewni bez-
pieczny dystans od uciążliwości komuni-
kacyjnych. Taka lokalizacja wykorzystuje 
naturalne przerzedzenie istniejącego drze-
wostanu, co minimalizuje wycinkę drzew 
związaną z realizacją inwestycji. Najbliż-
sze otoczenie przedszkola integruje istnie-
jącą, nieformalną drogę wzdłuż północnej 
granicy. Dojście do obiektu możliwe jest 
zarówno od strony ulicy Asnyka, jak i 11 Li-
stopada (przez ulicę Grottgera). 

Leśny charakter placu 
zabaw – naturalne materiały 
i stonowana kolorystyka
Również plac zabaw przed przedszko-

lem, na przedłużeniu ulicy Grottgera, zo-
stał wytyczony w naturalnym przerzedze-
niu drzewostanu, aby uniknąć nadmiernej 
wycinki drzew – nowy obiekt ma na celu 
wydobycie istniejących walorów krajobra-
zowych i przyrodniczych. Dla przedszko-
laków przewiduje się leśny ogród zabaw 
podzielony na trzy strefy:
• twórczą, przeznaczoną do zabaw manu-
alnych,

• nieco większą strefę przygodową, po-
zwalającą na swobodne zabawy rucho-
we, która wzbogacona została o drew-

niane konstrukcje inspirowane leśnymi 
szałasami oraz niewielką górkę i zjeż-
dżalnię,

• strefę sprawnościową, wzbogaconą 
o minipark linowy, drewniane kon-
strukcje do wspinania czy huśtawkę.
Zaproponowane elementy wyposażenia 

wykonane będą z naturalnych materiałów, 
które wpisują się w leśny charakter miej-
sca. Kolorystyka również ma być „nieagre-
sywna”, nawiązująca do natury.

Budowa „pod klucz”
W ramach zamówienia wykonawca 

inwestycji będzie zobowiązany do wybu-
dowania „pod klucz” obiektu przedszkola, 
dostawy i montażu wyposażenia, zagospo-
darowania terenu (w tym m.in. gospodarki 
drzewostanem, wykonania terenów zielo-
nych, budowy placów zabaw i ogrodzeń), 
przebudowy kolizji istniejącego uzbrojenia 
z planowanym przedsięwzięciem, budowy 
dróg dojazdowych z niezbędną infrastruk-
turą (w tym m.in. stacji ładowania pojaz-
dów elektrycznych, szlabanów i słupków 
ograniczających wjazdy, wprowadzenia 
stałej organizacji ruchu itp.). 
Parkowanie będzie zapewnione na wy-

dzielonych miejscach postojowych (łącznie 
16 – wzdłuż drogi wewnętrznej). Dodatko-
wo przewidziano trzy stanowiska postojowe 
dla osób niepełnosprawnych na placu przed 
przedszkolem, dostępne od ulicy Grottgera. 
 SAW

Nowe przedszkole coraz bliżej! 
Rozpoczyna się budowa nowej siedziby Miejskiego Przedszkola nr 1 przy ul. Grottgera. Pod koniec marca burmistrz Marek 
Banaszek podpisał umowę na wykonanie inwestycji z firmą wyłonioną wcześniej w przetargu, a 3 kwietnia wychowan-
kowie Miejskiego Przedszkola nr 1 uroczyście „wbili łopaty” pod budowę nowej siedziby swojej placówki. Budowa wraz 
z zagospodarowaniem terenu będzie kosztować 19,5 mln zł.

Przedszkole mieści się obecnie w dawnym domu 
jednorodzinnym (fot. Google Street View)

Uroczyste i wielokrotne wbijanie łopatek pod budowę nowej siedziby przedszkola odbyło się 3 kwietnia 
(fot. UM)

6 PISMO SAMORZĄDOWE  
Nr 4 (361) Kwiecień 2024



W NA SZ YM MIEŚCIEW NA SZ YM MIEŚCIE

Kolejne dofinansowania dla Józefowa
20 marca józefowski MOK gościł kilku-

dziesięciu samorządowców z Mazowsza. 
Tu właśnie odbyło się uroczyste podpisanie 
umów o dofinansowanie ze środków rozdy-
sponowanych przez sejmik województwa 
mazowieckiego. Józefów otrzymał dofi-
nansowanie do zakupu wozu gaśniczego 
dla OSP, realizacji toru ninja, który wygrał 
w budżecie obywatelskim Józefowa, łado-
warek do samochodów elektrycznych oraz 
czipowania psów i kotów.
• Mazowsze dla sportu: 78 453 zł na kon-
strukcję do treningu sportowego z torem 
przeszkód typu ninja.

• Mazowsze dla straży pożarnych: 
100 000 zł na zakup samochodu ratowni-
czo-gaśniczego dla jednostki OSP.

• Mazowsze dla czystego powietrza: 
45 000 zł na zakup i montaż stacji łado-
wania pojazdów elektrycznych.

• Mazowsze dla zwierząt: 18 225 zł na za-
pobieganie bezdomności zwierząt.

Przyznane kwoty w skali roku znacząco 
odciążają budżet Józefowa.

fot. Urząd Marszałkowski Woj Mazowieckiego

Bezpłatna sterylizacja zwierząt
Od 15 kwietnia w Urzędzie Miasta Józefowa przyjmowane będą wnioski na bez-
płatne zabiegi sterylizacji/kastracji kotów i psów, których właściciele są miesz-
kańcami Józefowa oraz kotów wolnożyjących. Projekt dofinansowany jest ze 
środków Województwa Mazowieckiego.
Do wniosku właściciel psa/kota zobo-

wiązany będzie dołączyć kopię potwier-
dzenia ważnego szczepieniu przeciwko 
wściekliźnie zwierzęcia (wnioski bez po-
twierdzenia szczepienia nie będą rozpatry-
wane). W przypadku kotów wolnożyjących 
opiekun wskazać powinien miejsce byto-
wania.
Warunkiem udziału w Programie jest 

ujęcie wszystkich zwierząt podlegających 
zabiegowi sterylizacji bądź kastracji w sys-
temie identyfikacji zwierząt. Psy i koty, 
które do tej pory nie zostały oznaczone 
elektronicznym „czipem”, w dniu przepro-
wadzanego zabiegu sterylizacji/kastracji 
będą dodatkowo oznakowane. W przypad-
ku, gdy zwierzę jest już zaczipowane, na 
wniosku właściciel zwierzęcia zobowiąza-
ny będzie wskazać numer czipa.
Miasto Józefów pokrywa jedynie koszt 

zabiegu sterylizacji/kastracji oraz czipo-
wania zwierzęcia. Do właściciela należy 
sfinansowanie dodatkowych zabiegów, 
usług i badań (np.: EKG, RTG, USG, badanie 
krwi, moczu), zleconych podczas badania 
klinicznego przeprowadzanego podczas 

wizyty kwalifikującej do zabiegu. Decydu-
jące zdanie w sprawie koniecznych badań 
ma lekarz, który będzie operował zwierzę.
Miasto nie bierze odpowiedzialności za 

ewentualne powikłania pooperacyjne i nie 
ponosi kosztów związanych z ich leczeniem 
oraz nie pokrywa dodatkowych kosztów 
w przypadku ujawnienia nieprzewidzia-
nych okoliczności w trakcie zabiegu.
Zwierzę zapisywane przez właściciela 

na zabieg sterylizacji/kastracji powinno 
być w dobrym stanie zdrowia oraz odpo-
wiednio przygotowane do zabiegu. Lekarz 
weterynarii ma prawo odstąpić od przepro-
wadzenia wcześniej umówionego zabiegu, 
jeżeli zwierzę będzie chore lub właściciel 
nie przygotuje go odpowiednio do zabiegu.
Zabiegi realizować będzie lekarz wete-

rynarii Pan Oktawiusz Krawczyński w ga-
binecie weterynaryjnym przy ul. Kołłątaja 
56 w Otwocku, na podstawie skierowań wy-
dawanych w Urzędzie Miasta Józefowa na 
wniosek właścicieli zwierząt.
Zabiegi realizowane będą w ramach za-

dania „Zapobieganie bezdomności zwierząt 
w gminie Miasto Józefów” dofinansowane-

go z „Mazowieckiego Programu Wsparcia 
Zapobiegania Bezdomności Zwierząt – Ma-
zowsze dla zwierząt 2024”. Zadanie ma na 
celu zapobieganie bezdomności zwierząt 
(psów i kotów właścicielskich) poprzez 
zmniejszenie ich niekontrolowanego roz-
mnażania się.
 Miasto Józefów
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Blisko milion złotych 
na działania prospołeczne 
Nasze miasto stara się, by zgodnie z ustawą o działalności pożytku publiczne-
go i wolontariacie część zadań publicznych realizować przy współudziale tutej-
szych organizacji pozarządowych. W tym roku z budżetu do takich jednostek 
trafi blisko 960 400 zł. To m.in. dzięki tym środkom organizowane są zajęcia 
sportowe, półkolonie dla dzieci czy spotkania seniorów. 

Rokrocznie rada miasta uchwala pro-
gram współpracy z organizacjami pozarzą-
dowymi oraz podmiotami wymienionymi 
w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożyt-
ku publicznego i wolontariacie, określający 
zasady realizacji zadań publicznych przez 
organizacje pozarządowe. Dzięki takiej 
współpracy zwiększa się skuteczność i efek-
tywność działań, rozwija się aktywność 
społeczna mieszkańców, integrują się pod-
mioty realizujące zadania publiczne, a po-
zycja organizacji pozarządowych wzrasta.

Zadania finansowane ze 
wspólnego budżetu
Program wymienia, jakiego typu dzia-

łalność może prowadzić miasto we współ-
pracy z organizacjami pozarządowymi 
i określa zadania, które wymagają wsparcia 
w pierwszej kolejności. Należą do nich:
– zadania z zakresu zapewnienia opieki 
nad dziećmi i młodzieżą ze szczególnym 
uwzględnieniem rodzin ubogich, nieza-
radnych wychowawczo oraz zagrożonych 
patologią społeczną z terenu Józefowa,

– zadania z zakresu upowszechniania kultu-
ry fizycznej wśród dzieci, młodzieży oraz 
osób z niepełnosprawnością z terenu mia-
sta, w tym organizowanie imprez sporto-
wych i sportowo-rekreacyjnych,

– zadania z zakresu upowszechniania trady-

cji, historii, kultury i ochrony dziedzictwa 
narodowego w różnych dziedzinach i for-
mach artystycznych na terenie miasta,

– zadania z zakresu polityki społecznej dla 
osób z terenu Józefowa na rzecz osób 
w wieku emerytalnym lub na rzecz osób 
niepełnosprawnych,

– zadania z zakresu edukacyjnej opieki wy-
chowawczej, tj. organizacji wypoczynku 
letniego dla dzieci i młodzieży zamieszka-
łych w Józefowie,

– działalność na rzecz ludzi chorych, samot-
nych, starszych oraz niepełnosprawnych, 
świadczona w domach tych osób z terenu 
miasta Józefowa.

Wsparcie co roku wyższe
W programie zapisana jest także wy-

sokość środków na współpracę z organi-
zacjami. Na rok 2024 przyjęto, że będzie to 
960 400 zł, podczas gdy w roku 2023 było 
to 825 000 zł. Środki mogą stanowić czę-
ściowe lub całkowite dofinansowanie do 
realizacji zadań. Zlecanie realizacji zadań 
publicznych następuje w trybie otwartego 
konkursu ofert. Ważne tu są dwa terminy 
– w grudniu 2023 roku ogłoszony został kon-
kurs dla zadań realizowanych w trakcie ca-
łego 2024 roku lub w pierwszej jego połowie, 
a do 31 marca 2024 roku ogłoszony zostanie 
konkurs dla zadań realizowanych w drugiej 
połowie roku. Informacje na temat konkur-
sów i realizacji programów publikowane są 
w Biuletynie Informacji Publicznej miasta 
Józefowa. Dostępna jest tam nawet przykła-
dowo wypełniona oferta.
Dotychczasowe doświadczenia pokazu-

ją, że nie wszystkie dotacje udaje się w pełni 
wykorzystać i zdarza się, że podmioty mu-
szą z różnych przyczyn zwracać przyznane 
środki. Beneficjenci programów – zarów-
no organizacje, którym udaje się pozyskać 
środki, jak i osoby, które dzięki nim mają 
możliwość korzystania z oferty – pozytyw-
nie oceniają ich realizację, podkreślając że 
pieniądze służą przede wszystkim poprawie 
jakości życia, integracji i wzmacnianiu toż-
samości społeczności lokalnej. 

SAW 
Zajęcia podczas ferii  
fot. Stowarzyszenie „Uśmiech dla Dwójki” 

Dotacje na rok 2024

Sport
• MLKS Józefovia – 215 500 zł
• KSW Bushi (treningi karate w Józefo-
wie) – 58 000 zł

• Uczniowski Klub Judo Yuko Józefów 
– 84 000 zł

• Integracyjny Klub Rozwoju Tenisa 
Stołowego – 68 000 zł

• UKS Victoria Józefów (pływanie) 
– 94 000 zł

• UKS Victoria Józefów (lekka atletyka) 
– 11 200 zł

• Fundacja Artus z siedzibą w Józe-
fowie („Tańcząc w ciemnościach 8”) 
– 2800 zł

• Stowarzyszenie „Uśmiech dla Dwój-
ki” (szachy w SP nr 2) – 15 000 zł

• Stowarzyszenie „Józefowska Trójka” 
(szachy w SP nr 3) – 15 000 zł

• Fundacja Niezwyczajni – 10 000 zł
• MLKS Józefovia (IV Memoriał Marka 
Rowickiego) – 7500 zł

• MLKS Józefovia (piknik na koniec 
wakacji – turniej roczników trochę 
starszych) – 10 000 zł

• Polski Związek Wędkarski z siedzibą 
w Józefowie – 6500 zł

• UKS Żagle (patriotyzm na sportowo) 
– 2500 zł

• UKS Żagle (festiwal tańca) – 1500 zł
Kultura
• Stowarzyszenie Schola Cantorum 
Maximilianum z siedzibą w Józefo-
wie – 18 000 zł

• Towarzystwo Historyczno-Edukacyj-
ne im. 2. Korpusu Polskiego z siedzi-
bą w Józefowie – 12 000 zł

• Stowarzyszenie Uniwersytet Trze-
ciego Wieku z siedzibą Józefowie 
(wspieranie rozwoju intelektualne-
go i psychicznego dla osób w wieku 
emerytalnym) – 9000 zł

• Fundacja Andriollego – 4000 zł
Polityka społeczna
• Stowarzyszenie Uniwersytetu Trze-
ciego Wieku w Józefowie (aktywny 
senior) – 31 000 zł

• Polski Związek Emerytów, Rencistów 
i Inwalidów – 28 000 zł

Świetlice
• Stowarzyszenie Forum Chrześcijań-
skie – 75 000 zł

• Stowarzyszenie „Uśmiech dla Dwój-
ki” (ferie zimowe) – 25 000 zł

• Stowarzyszenie „Józefowska Trójka” 
(prowadzenie świetlic) – 75 000 zł

• Stowarzyszenie „Józefowska Trójka” 
(ferie zimowe) – 25 000 zł
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Anna z ulicy Piaskowej
Jazda na własnym rowerze zawsze sprawia mi ogromną radość, jednak czasem po-

jawiają się trudności. Najczęściej wynikają one z braku możliwości przetransportowa-
nia jednośladu komunikacją lub obawy o jego kradzież. Między innymi dlatego system 
rowerów miejskich jest dobrą opcją. To szybki i niedrogi środek transportu, pozwalają-
cy na swobodne przemieszczanie się po mieście. Rowery są niezależne od autobusów, 
które nie zawsze docierają dokładnie tam, gdzie chcemy się udać. Jeśli chodzi o korzy-
ści dla miasta, miejski rower może stanowić także łącznik pomiędzy liniami autobu-
sowymi kursującymi Nadwiślańską, a pociągami w centrum Józefowa i Michalina.

Dominika z ulicy Wyszyńskiego
Gdy mieszkałam w Warszawie nieraz jeździłam na rowerach Veturilo i bardzo 

ceniłam ten system. Możliwość szybkiego i łatwego wypożyczania roweru na krótkie 
dystanse sprawia, że często wybieram tę opcję zamiast korzystania z własnego jedno-
śladu – nie muszę się martwić, że ktoś go ukradnie. Na józefowskiej grupie na Face-
booku widuję posty o kradzieżach rowerów, więc rower miejski może być dobrą opcją. 
Wybór jednośladu zamiast samochodu ma także istotny aspekt ekologiczny. Poza tym 
regularna jazda może poprawić formę fizyczną i ogólne samopoczucie. Dobrze wiem, 
że endorfiny wydzielane podczas tej aktywności pomagają zmniejszyć stres i poprawić 
nastrój.

Łukasz z ulicy Kopernika
Bardzo się cieszę, że w Józefowie będzie dostępny nowy środek transportu. Od za-

wsze mieliśmy pociągi, w ostatnich latach pojawiły się miejskie autobusy, a teraz do-
łączają do nich również rowery. Osobiście nie posiadam własnego, jednak planuję ko-
rzystać z rowerów miejskich, zwłaszcza gdy będę musiał dotrzeć na stację w Józefowie, 
skąd jeżdżę pociągiem na studia. Codziennie rano obserwuję, jak wielu mieszkańców 
dojeżdża samochodami i parkuje w centrum. Wprowadzenie miejskiego systemu rowe-
rów może zdecydowanie zmniejszyć presję na miejsca parkingowe, szczególnie w obli-
czu planowanej budowy dodatkowych torów. Nie dostrzegam wad tego rozwiązania, 
może poza jedną – polskie zimy nie pozwalają na użytkowanie miejskich rowerów.

Maja z ulicy Zielonej
Mam małe doświadczenie w jeździe na rowerze. Jednak jeśli zajdzie potrzeba, na 

pewno skorzystam z systemu rowerów miejskich. Jestem przekonana, że taka opcja 
może być przydatna, zwłaszcza w sytuacjach, kiedy trzeba szybko gdzieś dotrzeć, na 
przykład na pociąg, unikając ewentualnych spóźnień. Dodatkowo korzystanie z rowe-
rów miejskich, zamiast samochodów, może zmniejszyć emisję szkodliwych substancji 
i przyczynić się do poprawy jakości powietrza oraz zmniejszenia zanieczyszczenia śro-
dowiska, co jest dla mnie bardzo istotnym aspektem.

Mikołaj z ulicy Moniuszki
Już dawno odkryłem korzyści wynikające z jazdy na rowerze. Mam swojego „ruma-

ka”, jeżdżę na nim sporo i dużo dalej niż sięgają granice naszego miasta, więc raczej 
nie będę korzystał z tych miejskich. Rower daje mieszkańcom możliwość podróżowa-
nia tam, gdzie nie dociera transport publiczny, czyli do miejsc bardziej oddalonych 
od głównych ulic w mieście. Dostępność rowerów publicznych sprawia, że mieszkańcy 
mogą szybko i łatwo wypożyczać jednoślady na krótkie dystanse, co może być wygod-
niejsze i bardziej elastyczne niż korzystanie z transportu publicznego lub własnego 
pojazdu. Może taki system wypromuje Józefów pod względem turystycznym. To atrak-
cyjna opcja zwiedzania miasta dla osób, które przyjadą rowerami Veturilo ze stolicy. 
Przede wszystkim wierzę, że wprowadzenie rowerów publicznych skłoni władze miej-
skie do inwestowania w jeszcze lepszą infrastrukturę, taką jak ścieżki, a także stojaki 
rowerowe. To zachęci więcej osób do korzystania z rowerów, nie tylko tych publicznych.

Rozmawiał Kacper Onisk

Szczegółowo o rowerach miejskich w Józefowie będziemy pisać w kolejnym numerze JnŚ.

Ludzie mówią, że…
Wkrótce na naszych drogach pojawią się rowery miejskie. Zapy-
taliśmy mieszkańców czy korzystali z takiej oferty w Warszawie lub 
Otwocku? Jakie zalety tego rozwiązania dostrzegają?

Planowane lokalizacje stacji rowerowych:

■   ul. Nadświdrzańska/Dolna (przy Józefovii),

■  ul. Willowa/Gen. Sikorskiego (przy PKP Mi-
chalin),

■  ul. Sobieskiego/ul. Kwiatowa

■  ul. Polna (skwer)/Marsz. Piłsudskiego (przy 
PKP Józefów),

■  ul. Nadwiślańska/ul. Ks. Malinowskiego 
(przy przystanku autobusowym),

■  ul. Kard. Wyszyńskiego (DW721)/Nadwi-
ślańska (DW801),

■  ul. Mała/ul. Wawerska,

■  ul. Kopernika/ul. Wawerska.
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Dziki w mieście
Dwa lata temu powrócił problem rosnącej liczby dzików w mieście. Po licznych 
spadkach populacji wywołanych afrykańskim pomorem świń, stado dzików 
lubiących nasze miasto się odbudowało. Łagodne zimy oraz duża dostępność 
pokarmu powodują, że lochy wchodzą w okres rozrodczy już w pierwszym 
roku życia, mioty są liczne i duża część młodych przeżywa.

Dziki lubią mieszkać w mieście: nikt tu 
do nich nie strzela i łatwo zdobyć pożywie-
nie… Teren miasta jest wyłączony z obwo-
du łowieckiego. Zgodnie z prawem polowa-
nie w odległości mniejszej niż 150 metrów 
od zabudowań jest zabronione. Odstrzał 
redukcyjny zatem nie wchodzi w grę. Z ko-
lei redukcja populacji przez odławianie wy-
maga przewiezienia zwierząt w inne miej-

sce, o które trudno ze względu na nadal 
istniejące zagrożenie afrykańskim pomo-
rem świń. Populacja dzików na terenie ca-
łej Polski jest bardzo liczna. Możliwe więc 
byłoby odłowienie dzików i ich uśmierce-
nie, a następnie utylizacja, ale to rozwiąza-
nie rodzi dylematy etyczne.
Zwierzyna w stanie dzikim jest wła-

snością Skarbu Państwa, jednak obecnie 
obowiązujące przepisy są mało precyzyj-
ne i nie dają odpowiedzi na pytanie, kto 
i w jaki sposób powinien działać w celu 
ograniczenia populacji dzikich zwierząt 
w miastach. Nie ma też odpowiedzi, kto 
powinien finansować takie działania. Re-
gionalne Izby Obrachunkowe kwestionują 
wydatki gmin na ochronę przed dzikimi 
zwierzętami. W związku z powyższym 
miasto prowadzi działania doraźne w celu 
zwiększenia bezpieczeństwa mieszkań-
ców: płoszenie i przepędzanie dzików, któ-
re zapuściły się na działkę, rozwieszanie 
środków odstraszających i informowanie 
mieszkańców o sposobach radzenia sobie 
w przypadku konfrontacji z dzikami.
Mieszkańcy jednak czują się zagrożeni. 

Trudno się dziwić, gdy stado dzików ryje 

w poboczu w pobliżu wejścia do bramy 
albo locha sforsowała siatkę i postanowiła 
powić potomstwo w ogrodzie. 

Należy pamiętać o kilku podstawo-
wych zasadach, które mogą pomóc za-
pewnić nam bezpieczeństwo:
 � nie wyrzucać na pobocze czy do lasu 
odpadów organicznych, zarówno ku-
chennych, jak i zielonych – w nich czę-
sto zalęgają się pędraki, będące dla dzi-
ków przysmakiem,
 � nie dokarmiać dzików,
 � pilnować trwałości ogrodzenia oraz za-
mykania bramy,
 � psy wyprowadzać na smyczy,
 � w przypadku spotkania z dzikiem naj-
lepiej spokojnie się oddalić, a gdy dzik 
biegnie na nas – zmienić kierunek, 
schować się za drzewem lub samocho-
dem,
 � w razie potrzeby zadzwonić na numer 
ratunkowy lub straż miejską.

Trzeba zdawać sobie sprawę z tego, że 
są to działania doraźne i inne nie są w tej 
chwili dopuszczone prawem. Potrzebne 
są zmiany systemowe, jasne i precyzyjne 
określenie kompetencji poszczególnych 
organów administracji i zapewnienie środ-
ków na realizację zadań. W tej sprawie 
miasto będzie składać wniosek do Mini-
sterstwa Klimatu i Środowiska o podjęcie 
działań legislacyjnych na poziomie parla-
mentu RP.

W ubiegłym roku podczas kiermaszu dopisała nam zarówno frekwencja jak i pogoda. Liczymy, że tak będzie również podczas tegorocznej edycji.  
Zapraszamy 12 maja od godz. 10.00 na plac przed Urzędem Miasta!
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Oaza zieleni w centrum miasta 
Trwają prace nad projektem miejscowego planu zagospodarowania dla terenu 
w centrum miasta, ograniczonego ulicami Parkową, Sosnową, Świderską i Wy-
szyńskiego. W tym miejscu ma powstać pełen zieleni park miejski z małą archi-
tekturą i przytulną kawiarenką.

W miejscu, w którym jeszcze dziś znaj-
duje się nieuporządkowany zagajnik i zabu-
dowania zakładu Piękne Miasto już nieba-
wem może powstać elegancki park miejski. 
Na zlecenie naszych władz samorządowych 
Studio Archisplan przygotowuje projekt 
miejscowego planu zagospodarowania tego 
terenu. Żartobliwie obszar ten nazwany jest 
„Central Parkiem”, bo tak jak nowojorski 
park ma być miejscem wypoczynku, spa-
cerów, spotkań i aktywności mieszkańców 
i turystów. 
Teren obejmuje 12 tys. m², jego główne 

przeznaczenie to zieleń urządzona i usługi. 
To „urządzenie zieleni” oznacza nasadze-
nie kompozycji zieleni niskiej i wysokiej, 
realizację alejek pieszych, wyposażenie 
w obiekty takie jak ławki, latarnie, kwiet-
niki lub murki oporowe. Wszystko to przy 
maksymalnym zachowaniu i adaptacji 
istniejących drzew. W przypadku nowych 
nasadzeń będą to drzewa gatunków rodzi-
mych, przede wszystkim sosny, brzozy, klo-
ny, jesiony, dęby, jałowce i jarzęby. Projekt 
planu przewiduje retencjonowanie wód 
opadowych z możliwością realizacji i wy-
korzystania urządzeń wodnych typu niecki 

i zbiorniki chłonne, a także urządzeń i na-
sadzeń służących mikro- i bioretencji. 
Projekt wyklucza w tym miejscu stoso-

wanie materiałów refleksyjnych i odblasko-
wych, o jaskrawej barwie, nie przewiduje 
placów zabaw ani siłowni, bo takie znajdują 
się nieopodal na tyłach MOK czy przed Wil-
lą Balbinów.

Minimalny udział powierzchni biolo-
gicznie czynnej ustalono w projekcie na 
nie mniejszy niż 50%, projekt dopuszcza 
realizację usług gastronomii lub kultu-
ry i rozrywki jako obiekty sezonowe, pod 
warunkiem że będą one lokalizowane na 
nie więcej niż 10% powierzchni działki. 
Zabudowa w postaci np. spójnej stylistycz-
nie z parkiem kawiarni jest przewidziana 
w miejscu zabudowań zakładu Piękne 
Miasto. W budynkach mogą być realizo-
wane wyłącznie usługi z zakresu kultury 
i rozrywki lub gastronomii, przy czym wy-
sokość zabudowy dla budynków może 
wynieść maksymalnie osiem metrów, dla 
tymczasowych i sezonowych obiektów 
kulturalno-rozrywkowych maksymalnie 
siedem metrów i dla wiat – pięć metrów. 

Plan dopuszcza także w części północno 
wschodniej sezonowe urządzenia i wiaty 
targowiska miejskiego. Mieszkańcy przy-
zwyczaili się i lubią korzystać z możliwości 
zakupu świeżych owoców i warzyw czy 
kiermaszów kwiatowych.

Plan nie przewiduje nowych miejsc 
do parkowania kosztem ograniczenia po-
wierzchni parku – terenu zielonego dostęp-
nego dla spacerowiczów ma być jak naj-
więcej. Miejsca do parkowania do obsługi 
terenu zlokalizowane są przy otaczających 
drogach publicznych. Dopuszcza się reali-
zację tylko dwóch miejsc postojowych do 
obsługi dostaw do budynków.

6 marca radni podczas posiedzenia ko-
misji ładu przestrzennego i ochrony środo-
wiska z udziałem mieszkańców, jednogło-
śnie pozytywnie zaopiniowali przekazanie 
projektu planu do dalszego procedowania. 
Mieszkańcy zgodnie z przepisami będą mo-
gli zgłosić uwagi do projektu planu. Prze-
widywane jest nawet spotkanie w terenie 
w celu omówienia szczegółów proponowa-
nych rozwiązań – mieszkańcy bezpośred-
nio sąsiadujący z parkiem będą mogli m.in. 
wypowiedzieć się odnośnie zieleni izola-
cyjnej, „odgradzającej” park od zabudowy 
mieszkaniowej. 

SAW

12 maja (niedziela) w godz. 10.00–14.00 „Ukwiecamy nasze miasto” – kiermasz ogrodniczy 

Jak co roku redakcja „Józefowa nad Świdrem” wraz z Miejskim Ośrodkiem Kultury zaprasza na tradycyjny, wiosenny kier-
masz ogrodniczy. Oprócz wystawców oferujących krzewy, drzewka i kwiaty, organizatorzy przygotują stół wymiany roślin. 
Nadleśnictwo Celestynów przekaże sadzonki sosnowe, które wraz z instrukcją sadzenia rozdawać będą gospodarze miasta. 
W godz. 10.00–14.00 udostępniona będzie zabytkowa, zrewitalizowana Willa Frankówka, na jej frontowej werandzie będzie 
można m.in. sprawdzić ciśnienie, zmierzyć poziom cukru we krwi i skorzystać z porad pielęgniarek z miejskiej przychodni.

Kiermasz odbywa się pod patronatem Burmistrza Miasta Józefowa.

wiosenny kiermasz ogrodniczy 

UKWIECAMY NASZE MIASTOUKWIECAMY NASZE MIASTO
niedziela 12 maja w godz. 10.00–14.00 przed Urzędem Miasta

stoiska ogrodnicze • sadzonki sosen • punkt wymiany roślin • otwarta willa Frankówka • konsultacje z pielęgniarkami z przychodni 
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SPORT

Nasi dali radę 

Złoto, srebro i brąz dla KSW Bushi 

Po niespełna czterech latach istnienia józefowski klub 
ground golfa sprawdził swoje siły w międzynarodowej 
konfrontacji. Nasi seniorzy – sportowcy poradzili sobie 
w niej bardzo dobrze, bo w klasyfikacji mężczyzn, wśród 
81 startujących zawodników, reprezentant Klubu Ground 
Golf Józefów uplasował się na trzeciej pozycji.

W połowie marca w malowniczej Segovii w Hiszpanii odbył 
się drugi międzynarodowy turniej ground golfa Open Europa 
2024. Przypomnijmy, że pierwsze tego typu zawody odbyły się 
w 2019 roku na terenie Holiday Inn w Józefowie. W tegorocznej 
imprezie wzięło udział 176 zawodników z Hiszpanii, Japonii, Wę-
gier, Czech, Słowacji, Polski oraz Hondurasu. Wśród reprezen-
tantów Polski znalazła się silna, ośmioosobowa grupa zawodni-
ków z Józefowa. 
Turniej rozegrano w kategorii kobiet i mężczyzn. Zawodni-

cy podzieleni na cztero-, pięcioosobowe grupy do rozegrania 
mieli po trzy rundy i nasi nie stanowili bynajmniej tła dla fa-
woryzowanych Hiszpanów, Węgrów i Japończyków. Reprezen-
tujący klub z Józefowa Martyn Worthington, pomimo przezię-
bienia i gorączki, ustąpił pola jedynie zawodnikom z Węgier 
i Hiszpanii i z wynikiem 55 punktów uplasował się na trze-
cim miejscu w klasyfikacji końcowej turnieju.    WS

Zapraszamy wszystkich chętnych 
na sportową majówkę z ground golfem – nowym spor-
tem dla dorosłych i dla dzieci rodem z dalekiej Japonii. 

Majówka odbędzie się na terenach sportowych MLKS 
Józefovia przy ul. Dolnej 19. Rozpoczynamy już o godz. 
11.00 w niedzielę 5 maja 2024. 

Na początek będą gry i zabawy dla wszystkich, a w godz. 
12.00–16.00 odbędzie się Turniej o Puchar Burmistrza Jó-
zefowa, w którym każdy chętny będzie mógł wziąć udział.

Na rozegranych w Kołobrzegu 6 kwiet-
nia 2024 Mistrzostwach Polski Polskiego 
Związku Karate Kontaktowego 19-osobowa 
ekipa Klubu Sportów Walki Bushi wywal-
czyła 7 złotych, 2 srebrne i 4 brązowe me-
dale zajmując pierwsze miejsce w klasyfi-
kacji drużynowej.
W Mistrzostwach udział wzięło 326 za-

wodników od 12 roku życia z 55 klubów 
z 12 organizacji karate kontaktowego.
We wszystkich kategoriach turniej został 

rozegrany w pełnych przepisach kyoku-
shin, bez pancerzy na tułów i z możliwością 
stosowania pełnej siły technik na wszystkie 

dozwolone do atakowania strefy. 
Na szczególną uwagę zasługuje zwycię-

stwo Oskara Gębali w kategorii seniorów 
do 80 kg, który w półfinale pokonał usytu-
owanego zawodnika organizacji WKO Fili-
pa Lenkiewicza, a w finale wygrał z bardzo 
doświadczonym i utytułowanym zawodni-
kiem, który świeżo odszedł z organizacji 
IKO Grzegorzem Kędzierskim.
Klasą dla siebie był także Szymon Ol-

piński, który zwyciężył w kategorii senio-
rów do 90 kg wszystkie walki wygrywając 
przed czasem.
Pierwsze miejsca zdobyli Błażej Polak 

(kat. Kumite 14–15 lat mężczyźni 45,1–
50,0 kg), Jan Lewon (kat. Kumite 16–17 lat 
mężczyźni -60,0kg), Julia Skarbek (kat. 
Kumite 14–15 lat kobiety +60,1kg), Nata-
lia Dudek (kat. Kumite 16–17 lat kobiety 
55,1–65,0kg), Oskar Gębala (kat. Kumite 
18-34 lat mężczyźni 70,1–80,0kg), Szymon 
Olpiński (kat. Kumite 18–34 lat mężczyźni 
80,1–90,0kg), Viktoria Arinina (kat. Kumite 
16–17 lat kobiety 50,1–55,0kg).
Drugie miejsca zdobyły Amelia Sie-

radzka (kat. Kumite 16–17 lat kobiety 50,1–
55,0kg), Matylda Zielińska (kat. Kumite 
14–15 lat kobiety 50,1–55,0kg).
Trzecie miejsca zdobyli Aleks Wa-

dych (kat. Kumite 16–17 lat mężczyźni 
65,1–70,0kg), Anna Marczak (kat. Kumite 
14–15 lat kobiety 55,1–60,0kg), Marcelina 
Rogulska (kat. Kumite 12–13 lat kobiety 
45,1–55,0kg), Natalia Kondeusz (kat. Kumi-
te 18–34 lat kobiety -55,0kg).
Ponadto klub reprezentowali Julia Zien-

tek (kat. Kata 16–17 lat kobiet), Sofiia An-
driushchenko (kat. Kumite 16–17 lat kobie-
ty –50,0kg), Aleksander Szydło (kat. Kata 
12–13 lat mężczyzn), Gleb Troshyn (kat. 
Kata 12–13 lat mężczyzn), Maja Brodow-
ska (kat. Kumite 14–15 lat kobiety -50,0kg), 
Wiktor Durel (kat. Kumite 18–34 lat męż-
czyźni 70,1–80,0kg).
W roli sędziego wysępił shihan Paweł 

Juszczyk, a zawodnikom sekundowali sen-
sei Agnieszka Winek, Krystian Witak, Wik-
tor Bidas, Leszek Król oraz rodzice. PJ
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SPORT

MLKS Józefovia 
IV liga, grupa mazowiecka 

W maju zawodnicy dowodzeni przez 
trenera Damiana Politańskiego rozegrają 
dwa mecze na obiekcie przy ulicy Dolnej 19. 
W środę 8 maja o godz. 18.00 józefowianie 
podejmą walczącą o awans Ząbkovię, nato-
miast w sobotę 18 maja o godz. 14.00 zagra-
ją u siebie z zajmującą dolne rejony tabeli 
Marcovią Marki.

Klasa A, grupa Warszawa II
Rezerwy Józefovii w maju będą gościć 

dwa lokalne zespoły w ramach meczów kla-
sy A. W sobotę 11 maja o godz. 14.00 zmie-
rzą się przy Dolnej 19 z Orłem Parysów, 
a w sobotę 25 maja o godz. 16.00 z Targów-
kiem 1953 Warszawa.
Więcej informacji na www.jozefovia.pl

Aktywni józefowianie 
Zapraszamy na kolejne bezpłatne aktywności w ramach projektu z budżetu 
obywatelskiego „Aktywni = zdrowi mieszkańcy Józefowa”.

Dobiegł końca cieszący się dużym zainteresowaniem cykl spotkań z jogą prowadzo-
ny przez Izabelę Lajfert. Dziękujemy wszystkim uczestnikom za udział w tych zajęciach 
i zapraszamy serdecznie na kolejne. 
Od kwietnia zajęcia prowadzone są we wtorki w godzinach 16.30–17.30 na środkowej 

części hali ICSiR. Treningi badmintona, na które przynosimy swoje rakietki, prowa-
dzone są przez trenera Roberta Wróblewskiego.
W maju także we wtorki w godz. 16.30–17.30 gimnastykę z elementami pilatesu pro-

wadzić będzie Marta Gaworska. Przynosimy karimaty.
W czerwcu we wtorki w godz. 16.30–17.30 tańczymy w stylu orientalnym z Moniką 

Wardecką.
Jeśli chodzi o lipiec i sierpień to planujemy zajęcia na świeżym powietrzu – nordic 

walking ścieżkami józefowskich lasów, joga i gimnastyka nad Świdrem, chodzona pił-
ka nożna na boisku ICSiR.
Szczegóły związane z miesiącami letnimi przekażemy w czerwcu. Zapraszamy ser-

decznie wszystkich chętnych do proponowanych aktywności.
Wanda Floriańczyk

O wiosennych planach Józefovii
Przed rozpoczęciem nowego sezonu mieliśmy przyjemność porozmawiać z pre-
zesem Józefovii Sławomirem Falińskim, który podzielił się z nami swoimi oczeki-
waniami i planami na nadchodzące wyzwania ligowe. 

Jakie cele stawia sobie klub na nadcho-
dzący sezon w kontekście pierwszego ze-
społu? 
Oczywiście głównym celem zarządu 

klubu i kadry szkoleniowej jest utrzyma-
nie pierwszego zespołu na poziomie roz-
grywkowym czwartej ligi. Uważam, że jest 
to realne zadanie, chociaż bardzo trud-
ne. Wciąż nie wiemy, ile zespołów będzie 
spadało z poziomu trzeciej ligi. Chcemy 
również w sposób rozsądny i bardzo wy-
ważony wprowadzać do szerokiej kadry 
„jedynki” kilku wychowanków naszej aka-
demii z rocznika 2007. 

Jakie są konkretne cele dotyczące roz-
woju młodzieżowych drużyn w nadcho-
dzącym sezonie? Czy rozwój młodych ta-
lentów to kluczowy element sukcesu dla 
Józefovii?
Wychowywanie, szkolenie oraz rozwój 

dzieci i młodzieży w naszym klubie są 
głównymi celami, których realizację pro-
wadzimy od lat poprzez staranny dobór 
wykwalifikowanej kadry szkoleniowej oraz 
zapewnianie odpowiedniej bazy treningo-
wej. Nowymi pomysłami, które pozwolą 
nam osiągnąć większą skuteczność i jakość 
szkolenia, są wprowadzenie stałej opieki 

fizjoterapeuty, trenera do przygotowania 
motorycznego oraz trenera-koordynatora 
akademii. Słuszność i skuteczność naszych 
decyzji potwierdza fakt debiutów naszych 
wychowanków w pierwszej drużynie oraz 
zainteresowanie nimi czołowych klubów, 
takich jak Legia czy Polonia. Jest to niewąt-
pliwie już teraz sukces Józefovii. 

Jakie są cele organizacyjne na nadcho-
dzący sezon, które konkretne obszary 
będą najistotniejsze w zakresie zarządza-
nia klubem? 
Głównym celem organizacyjnym zarzą-

du jest zapewnienie stabilności finanso-
wej, co umożliwi nam realizację bieżących 
zadań oraz wdrożenie nowych pomysłów. 
Na terenie obiektów przy Dolnej 19 w tym 
roku będą realizowane nowe inwestycje 
w infrastrukturę i bazę treningową, co bę-
dzie miało wpływ na możliwości, komfort 
oraz jakość prowadzenia zajęć, treningów 
i meczów. Realizacja ta odbywa się dzięki 
zaangażowaniu miasta Józefowa i ICSiR 
Józefów, za co serdecznie dziękuję. Chciał-
bym również wyrazić wielki szacunek dla 
wszystkich osób zaangażowanych w pro-
jekt „Wielkiej Józefovii”. Dziękuję z całego 
serca.

Dziękuję za rozmowę. 
Również dziękuję i równocześnie ser-

decznie zapraszam wszystkich na nadcho-
dzące mecze naszego zespołu w IV lidze. 
Będą one ważne dla naszej drużyny w kon-
tekście utrzymania się w tych rozgryw-
kach, dlatego piłkarze pod wodzą trenera 
Damiana Politańskiego potrzebują wspar-
cia i dopingu kibiców. Zapewniam, że emo-
cje będą sięgać zenitu, a wasze wsparcie 
będzie dla drużyny ogromną motywacją. 
Przyjdźcie licznie i wspólnie wspierajmy 
naszych zawodników w walce o bezcenne 
punkty – zarówno seniorów, jak i piłkarzy 
akademii. Do zobaczenia na stadionie!

Rozmawiał Kacper Onisk
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Jolanta Barańska, z domu Stępkowska, urodzona 6 grudnia 1936 roku w War-
szawie, emerytowana profesor od dziecka rokrocznie spędza lato w Józefowie. 
Opowiada historię domu, będącego niegdyś elegancką rezydencją, w której 
krewni i znajomi rodziny Bonkowskich i Stępkowskich spędzali letnie wakacje, 
ciesząc się otoczeniem pięknego ogrodu i sosnowym, józefowskim powietrzem. 
Obecnie po dawnej świetności tego miejsca zostały ledwie dostrzegalne ślady. 
Zdewastowany ogród, podwórko rozjeżdżone i zadeptane. Nadal zwraca uwa-
gę przechodniów murowana willa o ciekawej formie architektonicznej, z domi-
nującym środkowym fragmentem elewacji, choć coraz trudniej ją wypatrzyć 
pośród zalegających wokół rupieci. 

Zaczęło się w roku 1930
„W Józefowie przy ulicy Słonecznej 12 

dawniej (do lat 60.), a obecnie Rysiej 10 
stanął wysoki biały dom, z rozległymi ta-
rasami. Od roku 1930 nasza rodzina spę-
dzała w nim letnie wakacje, przyjeżdżając 
już w maju, a wyjeżdżając w październiku. 
Mój dziadek Fryderyk Jan Bonkowski był 
mistrzem ciesielskim, prowadził firmę bu-
dowlaną w Warszawie, dlatego mógł sam 
zająć się budową. Był to dom letniskowy, 
wyposażony w piece kaflowe. Na oknach 
miał okiennice zamykane na czas, gdy stał 
pusty. Nazywał się Willa Niespodzianka.
Na piętrze było mieszkanie rodziców, 

a na dole dziadków. Przyjeżdża-
li również inni krewni. Łącznie 
były tam cztery mieszkania, 
a na górze jeszcze małe pod-
dasze. W dwóch mieszkaniach 
była kanalizacja, ale wodę trze-
ba było przynosić ze studni na 
podwórku. Latem całe życie to-
czyło się w zasadzie w ogrodzie 
i na tarasie. 
Z tyłu działki był ogród 

warzywny, z frontu budynku 
klomby róż, którymi zajmowała 
się babcia. Na dom wspinało się 
dzikie wino. Spędzanie czasu na 
tarasie czy w ogrodzie było czy-
stą radością.
Na co dzień mieszkaliśmy 

w Warszawie, ale na wszystkie 
wakacje przyjeżdżaliśmy do Jó-
zefowa. Ostatni raz spędziliśmy 
wakacje razem całą rodziną 
w 1943 roku, bo w listopadzie oj-
ciec został rozstrzelany na ulicy 
Warszawy przez Gestapo. 
W sierpniu 1944 roku zosta-

łyśmy w Józefowie we trzy – ja 
z mamą i siostrą, podczas gdy 
pozostali dorośli wrócili do 
Warszawy szykując się do po-
wstania. Moi dziadkowie powstania nie 
przeżyli.
Tymczasem do Józefowa weszła Armia 

Radziecka. Ponieważ ten biały dom był bar-

dzo reprezentatywny, został zajęty na sztab 
główny. Nas wykwaterowano do domu są-
siadów, państwa Montów, na rogu ulic Mic-
kiewicza i Rysiej. Na ich posesji znajdowała 
się podziemna radiostacja wybudowana 
przez Rosjan. Wokół było sporo pustych 
działek, znajdowały się na nich okopy. U 
państwa Montów spędziłyśmy zimę. Była 
to tak straszliwie mroźna zima, że po Wiśle 
można było przejść na drugi brzeg.
Wkrótce po wojnie, po powrocie do 

Warszawy, zorientowałyśmy się, że nasz 
dom w Józefowie podlega kwaterunkowi 
i jeżeli nikt się do niego nie sprowadzi, 

zostanie nam zabrany. W związku z tym 
w 1948 roku przyjechałyśmy do Józefowa, 
by zamieszkać tu na stałe. W oknach nie 
było szyb, nie było też żadnych krzeseł, 
bo Rosjanie spalili w piecach, co tylko się 
dało – mniejsze meble, wszystkie krzesła, 
wycięli drzewa. Wszystko było w rozpacz-
liwym stanie. 
Ja z mamą i z Lilą zajmowałyśmy tylko 

jedno mieszkanie. Zatem po kolei dokwate-
rowywano nam kolejne rodziny. Cały teren 
został zdewastowany. Lokatorzy kwate-
runkowi nie dbali o ogród. Chłopcy grali 
w piłkę. Okoliczni mieszkańcy zrobili sobie 

skrót przechodząc przez naszą 
posesję. 
Po wojnie moja mama nie 

pracowała utrzymując się jedy-
nie z renty po zmarłym ojcu i z 
ewentualnej pomocy rodziny. 
Dlatego zdecydowała się od-
sprzedać część placu zaprzyjaź-
nionym osobom. Gdy w 1962 r. 
wyszłam za mąż i wyprowadzi-
łam się do Warszawy, mama 
z Lilą nadal mieszkały w białym 
domu. Był to jednak budynek 
letniskowy, z jedną łazienką, 
wodę trzeba było przynosić ze 
studni wiadrem. Moja mama źle 
znosiła takie warunki. Dlatego 
w 1969 roku dom wraz z częścią 
działki został sprzedany pań-
stwu Sadowskim, którzy do tej 
pory są jego właścicielami. Na 
dole mieszkali seniorzy – dziad-
kowie, a na górze młodzi p. Sa-
dowscy z dziećmi. Plany tego 
białego domu są w archiwach 
otwockich.
Mimo sprzedania domu sta-

le przyjeżdżaliśmy do Józefo-
wa. W latach dwutysięcznych 
zdecydowaliśmy się postawić 

na działce regularny dom letniskowy na 
posesji przy ul. Rysiej 12 i teraz tu spędza-
my wszystkie wakacje”.

Oprac. KM

Pierwsze wakacje Bonkowskich w roku 1930 w domu 
przy ul. Słonecznej 12 (obecnie Rysiej 10). Stoją 
Karolina i Fryderyk (na środku) oraz ich dzieci – od 
lewej: Juliusz i Zofia (później Ubyszowa), a od prawej: 
Stefania oraz Jerzy.

DAWNO TEMU W JÓZEFOWIE – Z ARCHIWUM C ATL

CATL – to szansa na ocalenie naszych wspomnień od za-
pomnienia. Dzięki programowi Fundacji Ośrodka KARTA 
mamy szansę na zachowanie pamiątek dla przyszłych 
pokoleń. Proszę zadzwonić lub przyjść osobiście 
do biblioteki. Wykonamy cyfrową kopię dokumentu 
lub fotografii, u Państwa nadal będzie oryginał, a w archi-
wum społecznym kopia. Zapraszamy do opowiedze-
nia swojej historii. To Państwo tworzycie społeczne 
archiwum historyczne naszego miasta. 
Cyfrowe Archiwum Tradycji Lokalnej Miejska Biblioteka 
Publiczna w Józefowie – Anna Sobota, tel. 22 789 23 63, 
czytelnia@biblioteka.jozefow.pl
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Wycieczka do lasu. Widoczna wieża 
triangulacyjna. Stoją od lewej: Stefania i Henryk 
Montowie, Stefania (późniejsza Stępkowska).

Jolanta Stępkowska przy stacji kolejowej 
w Józefowie. Wystraszona przejeżdżającym 
pociągiem.

Jolanta Stępkowska w wakacje 1937 roku 
w objęciach matki Stefanii. W głębi widoczny dom 

i Karolina Bonkowska (babcia) pracująca przy różach.

Józef i Stefania Stępkowscy z córkami Jolą i Lilą – ostatnie wspólne wakacje, rok 1943 przed domem w Józefowie.

Szkoła podstawowa w Józefowie 
przy ul. Mickiewicza. Uczniowie 
klasy 7 kończący szkołę w 1949 r. 
Jolanta Stępkowska stoi druga 
w drugim rzędzie od prawej.  
W głębi p. Barcikowska, dyrektorka 
szkoły i nauczycielka matematyki.

Pierwsze wakacje w roku 1930  
w domu przy ul. Słonecznej 12. 
Stoją na tarasie na pierwszym 
piętrze domu od lewej: Zofia 
Bonkowska, Jerzy Bonkowski, 
zaprzyjaźniona Stefania Montowa, 
pani Borschowa, Stefania (później 
Stępkowska).

DAWNO TEMU W JÓZEFOWIE – Z ARCHIWUM C ATL
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POLEC AMY

„Lokalne historie” 
okiem prowadzącej:
Pierwsze spotkanie z cyklu „Lokalnych hi-

storii” było moim wykładem o początkach let-
niska Józefów, historii Kolonii Frankówki i jej 
najbliższego sąsiedztwa, połączonym z pre-
zentacją materiałów wizualnych: dokumen-
tów z archiwów państwowych, społecznych 
i prywatnych. Pojawiło się wiele osób cieka-
wych opowieści oraz wnętrz właśnie otwar-
tej, odnowionej willi. Okazało się, że przybyli 
także mieszkańcy, którzy pragną dzielić się 
własnymi lub zasłyszanymi od rodziców czy 
dziadków historiami. Umówiliśmy się wszyscy 
na kolejne spotkania pod znakiem wspomnień 
i wymiany informacji.
Od tego momentu „Lokalne historie” od-

bywają się we Frankówce regularnie. Zmienia 
się ich formuła w zależności od składu gości 
i ich potrzeb, w swobodnej atmosferze wy-
mieniamy się wiedzą. Na wniosek uczestni-
ków wydrukowaliśmy ogromny plan miasta 
z naniesionymi danymi z lat 30. XX wieku. 
Rozłożony na stole pozwala badać topografię 
i historię miasta oraz notować informacje po-
jawiające się w opowieściach.
Zwykle jest jakiś temat wiodący, ale jeste-

śmy elastyczni, pozwalamy wspomnieniom 
snuć się w dowolnym czasie i przestrzeni. 
Czasem uda się zaprosić specjalnego gościa, 
wtedy wszyscy słuchamy i zadajemy pytania. 
Tak właśnie było, kiedy odwiedziła nas pani 
Silia Jankowska i przekazała fascynującą 
opowieść o rodzinie Jasińskich, która przyby-
ła do Józefowa tuż przed wojną w 1939 roku 
i zamieszkała właśnie we Frankówce.
Korzystamy z założonej przez Pawła 

Ostromeckiego grupy na Facebooku „Józefo-
wa pamięć zbiorowa”. To wirtualne miejsce, 
gdzie dawni i obecni mieszkańcy wymieniają 
się informacjami o historii okolicy, pokazując 
siłę wspólnego przywracania pamięci. Na gru-
pie można też czytać „dokument w odcinkach” 
– dziennik prowadzony od jesieni 1939 roku 
przez rodzeństwo Marię Kopczyńską i Józefa 
Baranowskiego pt. „Dzień po dniu”. Dzięki 
wnukom Marii – Marcinowi i Gabrielowi, 
którzy udostępnili zeszyty, i Pawłowi Ostro-
meckiemu, rozczytującemu je i przepisujące-

mu, Józefów otrzymuje niezwykły dokument 
historyczny. Dziennik ukazuje bowiem życie 
cywili podczas hitlerowskiej okupacji na te-
renie Józefowa i okolicy, a także proces powo-
jennych zmian ustrojowych. Jego wartość jest 
cenniejsza tym bardziej, że Maria Kopczyńska 
i jej ojciec Edward Baranowski pełnili rozmaite 
funkcje w gminie Letnisko Falenica, działali 
społecznie, a także prowadzili bogate życie 
towarzyskie. Podczas spotkań we Franków-
ce często sięgamy do dziennika, analizujemy 
wydarzenia wspominane przez autorów i po-
równujemy z naszą wiedzą zbiorową oraz do-
kumentami źródłowymi, które gromadzę ba-
dając zbiory otwockiego oddziału Archiwum 
Państwowego w Warszawie, dostępne archiwa 
cyfrowe, literaturę.

W spotkaniach uczestniczy stale Anna 
Sobota, prowadząca w józefowskiej bibliote-
ce zainicjowany przez Ośrodek Karta projekt 
– Cyfrowe Archiwum Tradycji Lokalnej. Ko-
rzystamy ze zgromadzonych tam materiałów 
oraz nawiązanych w procesie tworzenia CATL 
kontaktów, ale jednocześnie dokładamy swoje 
– wielu uczestników „Lokalnych historii” de-
cyduje się na udostępnianie rodzinnych archi-
waliów czy udzielanie osobistych wywiadów, 
których nagrania zasilają archiwum.
Nasze dyskusje są także nagrywane. Prze-

słuchuję je potem i spisuję wypowiedzi, by nie 
umknęła żadna cenna informacja. Z czasem 
będziemy je porządkować i na pewno znaj-
dziemy formułę prezentacji szerszemu gronu, 
na razie chętni mogą do nich zajrzeć we Fran-
kówce.
MOK jako organizator, biblioteka jako 

partner i my, mieszkańcy Józefowa wspólnie 
tworzymy bazę informacji o historii miejsca. 
Misja dla kolejnych pokoleń? Oczywiście tak, 
ale także ogromna przyjemność wspólnych 
spotkań, rozmów i snucia wspomnień. 
Dziękuję dotychczasowym uczestnikom 

za ich otwartość, niezwykłą kulturę wypo-
wiedzi i umiejętność słuchania innych, za 
dzielenie się. Zapraszam wszystkich na kolej-
ne spotkania.

Lidia Głażewska-Dańko

„Lokalne historie”, czyli  
Józefów w opowieściach
Podczas cyklicznych spotkań w placówce Miejskiego Ośrodka Kultury, jakim jest 
Dom Nauki i Sztuki w Willi Frankówce, kluczem do poznania miasta stają się 
opowieści o ludziach i miejscach związanych z naszymi okolicami. Projekt ma 
charakter otwarty, każdy może przyjść, podzielić się wspomnieniami, wiedzą 
lub po prostu posłuchać.

Po raz pierwszy nazwa „Lokalne historie” pojawiła się w programie obchodów 60-lecia 
Miasta Józefowa, 11 czerwca 2022 r. Był to blok krótkich wykładów zaproszonych gości, 
zajmujących się badaniem historii miasta, którym towarzyszył drużynowy quiz z wiedzy 
o lokalnej historii. Wydarzenie okazało się nie tylko dobrą zabawą, ale ujawniło drzemiącą 
w józefowianach ciekawość i chęć kontynuowania rozmów na temat przeszłości. Dostrze-
gając to Miejski Ośrodek Kultury postanowił rozwinąć „Lokalne historie” w długofalowy 
projekt. 
Otwarcie Domu Nauki i Sztuki w zrewitalizowanej Willi Frankówce w lutym 2023 r. dało 

kolejny impuls, a przede wszystkim przestrzeń na organizację spotkań dla osób zainte-
resowanych historią Józefowa. Projekt prowadzi Lidia Głażewska-Dańko. Partnerem jest 
Miejska Biblioteka Publiczna i prowadzone przez nią Archiwum Tradycji Lokalnej.

Julia Sienkiewicz, MOK 
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Imieniny Józefowa 
16 marca w Miejskim Ośrodku Kultury 
odbyły się Imieniny Józefowa – wyda-
rzenie organizowane tradycyjnie przez 
Towarzystwo Przyjaciół Józefowa. 

Podczas oficjalnej części wręczono sta-
tuetki Portula in Mundum – nagrody dla 
osób, które przyczyniły się do rozwoju 
miasta Józefowa lub wniosły szczególne 
zasługi dla kultury bądź wyróżniły się wie-
loletnią pracą społeczną. 
W tym roku otrzymali je:

– Dominika Stadnicka-Strzembosz oraz 
Marcin Strzembosz, mieszkańcy Józefo-
wa, autorzy książki pt. „Nie może być!”, 
którą zapraszają dzieci i dorosłych do 
przygody z myśleniem, za życzliwość, 
kreatywność i wspaniałe ilustracje,

– Stanisław Górka, profesor sztuk teatral-
nych, lider Towarzystwa Teatralnego 
Pod Górkę, aktor teatralny, filmowy 
i telewizyjny, za twórczość artystyczną, 
z którą mieszkańcy Józefowa wielokrot-
nie mieli okazję się spotykać,

– Ryszard Kozłowski, artysta rzeźbiarz, 

twórca okolicznościowego medalu na-
grody honorowej Towarzystwa Przyja-
ciół Józefowa Portula in Mundum, za 
bezinteresowną i wieloletnią współpra-
cę z Towarzystwem Przyjaciół Józefowa,

– Izabela Rupniewska, działaczka spo-
łeczna, długoletni pracownik Rady Mia-

sta Józefowa, za wieloletnią pracę spo-
łeczną m.in. w Towarzystwie Przyjaciół 
Józefowa,

– Miejski Ośrodek Kultury w Józefowie za 
szczególne zasługi dla józefowskiej kul-
tury.
Po części oficjalnej wystąpił Zespół Pie-

śni i Tańca Politechniki Warszawskiej. 
Było kolorowo i przepięknie, co wspa-

niale oddają zdjęcia Ady Raszkowskiej.
MOK



POLEC AMY

Towarzystwo 
Przyjaciół 
Józefowa 
 Zapraszamy członków i sympatyków 
na „Czwartki z TPJ” w godz. 18.00–20.00 
– wstęp wolny. W najbliższym czasie pole-
camy:

• 25 kwietnia (czwartki z TPJ) – Józefow-
skie Historie / Nowe Jeruzalem, kon-
tynuacja tematu poświęconego ziemi 
czerskiej i nadwiślańskiemu Urzeczu 
– spotkanie promujące wydanie książ-
ki autorstwa Piotra Rytko „Dzieje Góry 
Kalwarii. 350 lat miasta”.

• 9 maja (Czwartki z TPJ) – Józefowskie 
Historie / Wspomnienie o Józefie Filo-
chowskim – sybiraku, żołnierzu 2 Kor-
pusu Polskiego, armii gen. Władysława 
Andersa, uczestniku bitwy o Monte Cas-
sino, mieszkańcu Józefowa. Spotkanie 
z Alicją Dyczewską (siostrzenicą p. Józe-
fa) oraz zaproszonymi gośćmi poprowa-
dzi Robert Lewandowski.

 Biuro TPJ czynne jest w każdy wtorek 
w godz. 14.00–15.30 w DNiS Willa Franków-
ka, przy ul. Kard. Wyszyńskiego 2 w Józefo-
wie. 
Tel. 605 035 774, roblewandowski@wp.pl, 
https://www.facebook.com/Towarzystwo-
PrzyjaciolJozefowa/

Uniwersytet 
Trzeciego Wieku 
• 24 kwietnia Irena Kwiatkowska 
– kobieta pracująca – Ewa Andrze-
jewska

• 8 maja Żałoba/wdowieństwo – na-
uka życia na nowo – Laura Jurga

• 15 maja Przewrót majowy 1926 roku 
– Jacek Delert

• 22 maja Wyspa Księcia Edwarda 
– śladami Lucy Maud Montgomery 
i Ani z Zielonego Wzgórza – Marek 
Łasisz

• 29 maja Biohacking – jak zachować 
energię i radość życia Hanna Tu-
czapska

 Wykłady odbywają się w sali widowi-
skowej MOK przy ul. Kard. Wyszyńskiego 1 
w środy o godz. 18.00. Serdecznie zaprasza-
my. Wstęp wolny. 

Zarząd UTW zaprasza na wycieczki:

• Białowieski Park Narodowy – 23 sierp-
nia. Cena 270 zł za osobę,

• Trójmiasto – 10 i 11 września. Cena 
695 zł za osobę.
Ceny skalkulowane są dla grupy min. 

40 osób. Przewidziane jest dofinansowa-
nie. Zapisy przyjmujemy przed wykładami 
i w czasie poniedziałkowych dyżurów Zarzą-
du UTW. Więcej na www.utw.jozefow.pl. 

Ważne telefony: 
Burmistrz Marek Banaszek i Zastępca Burmistrza Piotr Gąszcz: 22 779 00 25
Biuro Obsługi Klienta Urzędu Miasta: 22 779 00 00, fax 22 779 00 15
Przewodniczący Rady Miasta Mariusz Batorski: 22 779 00 27
Straż Miejska: 22 789 22 12, 513 188 882 Straż Miejska w Józefowie pełni służbę w dni 
robocze w godz. 7.00–22.00
Policja: tel. 22 789 21 07, dzielnicowi – kontakt:  
st. asp. Tomasz Wasążnik tel. 600 997 472, dzielnicowy.jozefow2@ksp.policja.gov.pl 
mł. asp. Piotr Firląg tel. 600 997 484, dzielnicowy.jozefow3@ksp.policja.gov.pl 
st. sierż. Karol Rosa tel. 600 997 498, dzielnicowy.jozefow1@ksp.policja.gov.pl
Komisariat Policji w Józefowie jest czynny w godz. 7.00–22.00. W przypadkach pilnych 
możliwy jest całodobowy kontakt z Komendą Powiatową Policji w Otwocku: 05-400 Otwock, 
ul. Pułaskiego 7 A, tel. 47 72 41 900 lub numer alarmowy 112

W razie awarii
Zgłoszenia awarii oświetlenia ulicznego w Józefowie: 662 248 734, awarie-elvot@o2.pl
Zgłoszenia awarii wodociągu, kanalizaji, oczyszczalni: Hydrosfera Józefów tel. 22 780 06 45, 
669 251 804

W sprawie odpadów komunalnych
Reklamacje w sprawie nieodebranych odpadów tel. 22 779 00 20
Referat Gospodarki Komunalnej Urzędu Miasta ul. Wyszyńskiego 1, tel. 22 779 00 55
Zakład Obsługi Piękne Miasto tel. 22 612 13 37, kierownik@zojozefow.pl
Punkt Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych obok oczyszczalni 
przy ul. Jarosławskiej 35, czynny w soboty (oprócz świąt) w godz. 8.00–16.00 (od listopada 
do marca) w godz. 8.00 – 18.00 (od kwietnia do października)

Józefów nad Świdrem – Pismo Samorządowe 
1543 ISSN1427-9525 
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Zapraszamy na nasz profil na fb:  
www.facebook.com/pismoJNS

Archiwalne numery „JnŚ” znajdziecie Państwo 
w wersji elektronicznej na stronie: 

www.jozefow.pl/jozefow-nad-swidrem

Miłośnicy 
i użytkownicy 
domów 
drewnianych 
Spotkanie z miłośnikami i użytkowni-

kami domów drewnianych linii otwockiej. 
• 27 kwietnia (sobota) w godz. 17.00–19.00 
Narodowy Instytut Dziedzictwa na 
rzecz ochrony drewnianej architektury 
letniskowej – działania, doświadczenia, 
plany na przyszłość
Przedstawiciele NID-u opowiedzą o dzia-

łalności na rzecz ochrony drewnianego bu-
downictwa mieszkaniowego z uwzględnie-
niem doświadczeń związanych z remontem 
i konserwacją otwockiej wili „U Dziadka”. 
Będzie można poznać historię obiektu, prze-
bieg dotychczasowych prac budowlanych 
oraz plany i zamierzenia związane z jego 
funkcjonowaniem w przyszłości. 
Organizator: Stowarzyszenie Właścicieli, 

Mieszkańców i Miłośników Domów Drew-
nianych na Linii Otwockiej – Świderma-
jerowie, Narodowy Instytut Dziedzictwa. 
Spotkanie odbędzie się w placówce Miej-
skiego Ośrodka Kultury w Józefowie: Dom 
Nauki i Sztuki/Willa Frankówka. Bezpłatne 
wejściówki w sekretariacie MOK i na stronie 
www.biletyna.pl
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Spotkania ogrodowe: cykl kameralnych wystaw, spotkań, koncertów 
i warsztatów organizowanych w józefowskich instytucjach i ogrodach

pt.

nd.

sob.

czw.

sob.

pt.

nd.

sob.

nd.

Otwarte Ogrody 
14. Festiwal

Józefów 24-26 maja 2024

Projekt „Modernizacja i renowacja budynku przy ul. Kard. Wyszyńskiego 2 w Józefowie mająca na
celu dostosowanie obiektu do nowych funkcji  Domu Nauki i Sztuki współfinansowany przez

Unię Europejską ze środków Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego.

REPERTUAR MIEJSKIEGO OŚRODKA KULTURY W JÓZEFOWIE

W I Ę C E J :  W W W . M O K J O Z E F O W . P L kasa czynna pon.-pt. w godz. 14-18
oraz w weekendy na godzinę

przed planowanym wydarzeniem
 tel.: 22 7892026, kom. 531 205 279

Miejski Ośrodek Kultury w Józefowie
ul. Kard. Wyszyńskiego 1
05-420 Józefów

Koncert laureatów: Prywatna Szkoła Muzyczna Bartłomieja
Budzyńskiego w Józefowie/wstęp wolny, sala widowiskowa MOK

 „Różne drogi do niepodległości”/koncert Zespołu Tańców
Historycznych Szlacheckich MDK w Przasnyszu

wstęp wolny, sala widowiskowa MOK

W programie:

godz. 10:00-16:00 

24-26 maja (piątek/sobota/niedziela)

26 maja (niedziela)

Debata oksfordzka: „Edukacja cyfrowa w świecie przyszłości”/
DNiS/Willa Frankówka

Dzień Rodziny na skwerze/organizator ICSiR
godz. 15:00-17:00 

 „R óżne drogi do niepodległości”

„Palce lizać, czyli  wybuchowy deser”

Dorota Segda
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REPERTUAR MIEJSKIEGO OŚRODKA KULTURY W JÓZEFOWIE

W I Ę C E J :  W W W . M O K J O Z E F O W . P L kasa czynna pon.-pt. w godz. 14-18
oraz w weekendy na godzinę

przed planowanym wydarzeniem
 tel.: 22 7892026, kom. 531 205 279

Miejski Ośrodek Kultury w Józefowie
ul. Kard. Wyszyńskiego 1
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Koncert laureatów: Prywatna Szkoła Muzyczna Bartłomieja
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Historycznych Szlacheckich MDK w Przasnyszu

wstęp wolny, sala widowiskowa MOK
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godz. 10:00-16:00 

24-26 maja (piątek/sobota/niedziela)

26 maja (niedziela)

Debata oksfordzka: „Edukacja cyfrowa w świecie przyszłości”/
DNiS/Willa Frankówka

Dzień Rodziny na skwerze/organizator ICSiR
godz. 15:00-17:00 

 „R óżne drogi do niepodległości”

„Palce lizać, czyli  wybuchowy deser”

Dorota Segda
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Projekt „Modernizacja i renowacja budynku przy ul. Kard. Wyszyńskiego 2 w Józefowie mająca na
celu dostosowanie obiektu do nowych funkcji  Domu Nauki i Sztuki współfinansowany przez

Unię Europejską ze środków Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego.

REPERTUAR MIEJSKIEGO OŚRODKA KULTURY W JÓZEFOWIE

WIĘCEJ: WWW.MOKJOZEFOW.PLkasa czynna pon.-pt. w godz. 14-18
oraz w weekendy na godzinę

przed planowanym wydarzeniem
 tel.: 22 7892026, kom. 531 205 279

Miejski Ośrodek Kultury w Józefowie
ul. Kard. Wyszyńskiego 1
05-420 Józefów

Koncert laureatów: Prywatna Szkoła Muzyczna Bartłomieja
Budzyńskiego w Józefowie/wstęp wolny, sala widowiskowa MOK

 „Różne drogi do niepodległości”/koncert Zespołu Tańców
Historycznych Szlacheckich MDK w Przasnyszu

wstęp wolny, sala widowiskowa MOK

W programie:

godz. 10:00-16:00 

24-26 maja (piątek/sobota/niedziela)

26 maja (niedziela)

Debata oksfordzka: „Edukacja cyfrowa w świecie przyszłości”/
DNiS/Willa Frankówka

Dzień Rodziny na skwerze/organizator ICSiR
godz. 15:00-17:00 

 „R óżne drogi do niepodległości”

„Palce lizać, czyli  wybuchowy deser”

Dorota Segda
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Po 16 latach przestała pełnić dużur redakcyjny

Żegnamy Wandę Zagawę – będzie nam jej brakowało
Uchwała numer 133/V/08 powołująca Wandę Zagawę na redak-

tora naczelnego pisma samorządowego „Józefów nad Świdrem” zo-
stała podjęta podczas XX sesji Rady Miasta V kadencji, a stało się to 
dokładnie w czwartek 27 marca 2008 roku. 
Jak mówiła p. Wanda w czasie ww. sesji – „Józefów nas Świdrem” 

potrzebuje ewolucji, a nie rewolucji i powinien być miejscem na pokaza-
nie inicjatywy nie tylko władz miasta, ale i mieszkańców, należy przy-
pominać w nim o celach, jakie wyznaczono na obecną kadencję Rady 
Miasta.
Tym mottem kierowała się konsekwentnie, bacznie obserwując 

pracę Rady i komisji, w której ostatni raz uczestniczyła 7 marca 
2024 roku. 
Józefów był jej domem z wyboru. W tym mieście postanowi-

ła zamieszkać, nawiązać nowe przyjaźnie i podjąć ostatnią pracę 
– redaktora naczelnego pisma „Józefów nad Świdrem”. Zajęcie to 
traktowała jako misję. Przez wiele lat aktywnie uczestniczyła i re-
lacjonowała najważniejsze wydarzenia związane z samorządem 
i miastem. 
Była wielką miłośniczką zwierząt i przyrody. To m.in. z jej inicja-

tywy w Józefowie co roku odbywa się kiermasz ogrodniczy „Ukwie-
camy nasze miasto”. Uwielbiała spacery po mieście, na które chęt-
nie zabierała swoich czworonożnych przyjaciół – wcześniej Funia, 
a ostatnimi czasy Fifkę, której dała kochający dom. 
Choć ostatnie lata spędzała głównie w Józefowie, to zawsze z wiel-

ką pasją opowiadała o swoim rodzinnym Opolu, gdzie się wychowała 
i kształciła, a później chętnie wracała na spotkania z rodziną. W swo-
im życiu zwiedziła kilkadziesiąt krajów, gromadząc niezliczone ilo-
ści wspomnień. W luźnych pogawędkach chętnie opowiadała o tym, 
gdzie warto pojechać, co zobaczyć, zjeść, posłuchać. 
Lubiła towarzystwo ciekawych ludzi. Często bywała w bistro 

Verdo, w Poczuj Miętę, u Babci Heli, kinie Stacja Falenica czy 
w MOK-u. Nie spotkamy jej już. Będzie nam jej brakowało…

Jakub Bajtler

Z wielkim smutkiem przyjęliśmy informację 
o śmierci 

Wandy Zagawy 
wieloletniej redaktor naczelnej  

„Józefowa nad Świdrem” 
uczynnej społeczniczki, cenionej przyjaciółki, 

serdecznej osoby 

Łącząc się w żałobie i smutku  
składamy Rodzinie i Bliskim  
wyrazy szczerego współczucia

Burmistrz Marek Banaszek  
wraz z pracownikami Urzędu Miasta
oraz przewodniczący Rady Miasta  

Mariusz Batorski z radnymi

Z żalem informujemy, że 16 kwietnia w wieku 78 lat zmarła 

Wanda Zagawa 
nasza redaktor naczelna 

za wybitne osiągnięcia w pracy dziennikarskiej  
i zasługi w działalności społecznej odznaczona  

Złotym Krzyżem Odrodzenia Polski przez prezydenta RP,
a za działalność na rzecz naszego miasta i mieszkańców odznaczona 

medalem Portula in Mundum 
Była osobą stanowczą, zdecydowaną w poglądach, a przy tym  

serdeczną, uczynną, po prostu dobrą 
Taką ją zapamiętamy  

Składamy serdeczne wyrazy współczucia Rodzinie,  
Przyjaciołom i Bliskim  

Katarzyna Marcinkiewicz z zespołem redakcyjnym  
pisma samorządowego „Józefów nad Świdrem” 
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